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W dniu 28.03.2023 r. w sali 
Rakoniewickiego Ośrodka 
Kultury odbyło się Walne 
Zebranie sprawozdawcze 
członków Towarzystwa Mi-
łośników Ziemi Rakoniewic-
kiej im. Michała Drzymały. 
Podsumowaliśmy naszą 
działalność w 2022 r. Omó-
wiliśmy także plany na rok 
2023 m.in. uroczyste obcho-
dy 45-lecia powstania Towa-
rzystwa. Zgromadzeni mogli 
podzielić się uwagami co do 
pracy zarządu oraz propo-
zycjami dalszej działalności. 
Przyjęliśmy też do naszego 
grona nową członkinię p. Da-
nutę Przybyłę.

Tuż po zakończonym Wal-
nym Zebraniu, odbyła się 
uroczystość otwarcia Wy-
stawy prac malarskich Pani 
Krystyny Pilarskiej, która 
jest członkinią TMZR. Naj-
pierw p. Krystyna opowie-
działa zebranym skąd i jak 
narodziła się w niej pasja 
malarska, następnie doko-
nano uroczystego otwarcia 
wystawy. Można ją obej-
rzeć w sali Rakoniewickiego 
Ośrodka Kultury w godzi-
nach jego otwarcia.Serdecz-
nie zapraszamy i gratuluje-
my p. Krystynie ogromnego 
talentu.

Agnieszka Wieczorek

Walne Zebranie Towarzystwa 
i wystawa Krystyny Pilarskiej

Towarzystwo Przyjaciół 
Wolsztyńskiej Parowozowni 
otrzyma fundusze z budżetu 
państwa na działania promu-
jące turystykę kolejową za-
bytkowymi pociągami.– To 
pierwsze w historii tak duże 
wsparcie dla tej organizacji. 
Kwota przeszło 200 000 zł 
wspomoże działalność statu-
tową stowarzyszenia i funk-
cjonowanie Parowozowni 
Wolsztyn–informuje poseł 
tej ziemi, wiceminister roz-
woju i technologii Grzegorz 
Piechowiak.

„Rozwój i promocja tury-
styki wiejskiej z wykorzysta-
niem zabytkowych pociągów 
naterenie zachodniej Wielko-
polski w roku 2023” – to tytuł 
projektu Towarzystwa Przy-
jaciół Wolsztyńskiej Parowo-
zowni (TPWP), który uzyskał 
pozytywną ocenę i znalazł 
się na liście zadań przewi-
dzianych do dofinansowania 
w otwartym konkursie ofert 
Ministerstwa Sportu i Tury-
styki (MSiT).TPWP otrzyma 
z budżetu państwa 205 212 zł 
dotacji. Dzięki przyznanemu 
wsparciu, zorganizowanych 
zostanie szereg wydarzeń, 
którym będą towarzyszyły 
przejazdy zabytkowymi po-
ciągami.

Unikat w skali Europy i świata
Parowozownia Wolsztyn 

jest ważnym ośrodkiem dzie-
dzictwa kulturowego i tech-
nicznego, gdzie pielęgnuje 
się historię kolejnictwa i po-
kazuje ją turystom z całego 
świata.

– To unikatowe miejsce, 
w którym można zobaczyć 
w akcji czynne parowozypro-
wadzące składy pasażerskie 
na regularnych trasach ko-
lejowych, przyciągające tu-
rystów z całej Polski, Europy 
i świata. Dzięki funduszom 
z resortu sportu i turystyki, 

TPWP oraz parowozownia 
będą mogły kontynuować 
swoją działalność z jeszcze 
większym rozmachem – mó-
wiwiceminister Grzegorz 
Piechowiak.

Pilski parlamentarzysta 
w styczniu tego roku spotkał 
się z dyrektorem Parowozow-
ni Wolsztyn Waldemarem 
Ligmą, by rozmawiać o moż-
liwościach pozyskania fun-
duszy zewnętrznych na dzia-
łalność tej instytucji. Wskazał 
m.in. konkurs ofert MSiT.

Przywrócić dawny blask
– Niezwykle ważnym ele-

mentem naszej działalności 
jest turystyka kolejowa, dla-
tego z nieskrywaną radością 
przyjmujemy informację 
o przyznaniu środków na 
ten cel. Cieszy nas zaintere-
sowanie kilku ministerstw, 
a w szczególnościwicemini-

stra Grzegorza Piechowiaka 
– podkreśla dyrektor Walde-
mar Ligma.

Parowozownia w Wolsz-
tynie to ostatnia na świecie 
czynna instytucja mająca 
status przewoźnika kolejo-
wego trakcją parową i jedno-
cześnie jedyna, która takie 
przewozykażdego dnia pro-
wadzi.

– W połowie 2023 r. wra-
camy „pod parę”. Aktualnie 
wolsztyńskie lokomotywy 
przechodzą naprawy główne 
– oznajmia Ligma. I dodaje: 
– Jesteśmy na początku dro-
gi odbudowy parowozowni 
i przywrócenia jej dawnego 
blasku. Dlatego w porozu-
mieniu z wieloma instytu-
cjami,poszukujemy środków 
na remonty i inwestycje.Ści-
słą współpracę podjęliśmy 
z TPWP i – jak widać – są tego 
pierwsze efekty.

Głównym celem projektu, 
który uzyskał wsparcie MSiT, 
jest pielęgnowanie dziedzic-
twa kulturowego wsi zachod-
niej Wielkopolski i promocja 
turystyki kolejowej w opar-
ciu o potencjał Parowozowni 
Wolsztyn oraz lokalnych linii 
kolejowych.

Przejazdy pociągami spe-
cjalnymi z Wolsztyna będą 
realizowane od czerwca do 
grudnia br. – między inny-
mi do Stefanowa, Kębłowa, 
Świętna czy Szreniawy.

Historyczne dofinansowanie
TPWP wspólnie z Parowo-

zownią Wolsztyn podejmuje 
działania na rzecz zacho-
waniadziedzictwa historii 
kolei parowej.W ciągu 15 lat 
działalności,TPWP zorgani-
zowałoponad 50 przejazdó-
whistorycznymi pociągami, 
przewożąc niemal 15 000 pa-
sażerów.

Od 13 lat, w oparciuonie-
zwykłe walory historycz-
ne i krajobrazowe szlaku 
z Wolsztyna do Świętna,sto-
warzyszenie tworzy pierwszą 
wPolsce, w pełni muzealną 
linię kolejową, zhistoryczny-
mi budynkami stacyjnymi, 
infrastrukturą i urządzenia-
misterowania ruchem.

Wsparcie finansowe 
z MSiT to pierwsze tak duże 
dofinansowanie działalno-
ści TPWP. – Wspaniała, hi-
storyczna wiadomość.Takie 
dofinansowanie to przede 
wszystkim dostrzeżenie tego 
unikatowego miejsca. Fundu-
sze pozwolą poszerzyć ofertę 
dla turystów, którzy odwie-
dzają Wolsztyn. Przełoży się 
to bez wątpienia na promocję 
parowozowni i polskich za-
bytków kolejnictwa – mówi 
burmistrz Wojciech Lis.

Jakub Monterial
Asystent Sekretarza Stanu Grzegorza 

Piechowiaka

Ponad 200 tys. zł dla przyjaciół 
Parowozowni Wolsztyn 

205 212 zł dotacji z resortu sportu i turystyki wspomoże działalność 
Towarzystwa Przyjaciół Wolsztyńskiej Parowozowni. Starania o środki wsparł 

poseł tej ziemi, wiceminister rozwoju i technologii Grzegorz Piechowiak

Poznańskie Targi Książki to 
jedno z ważniejszych wy-
darzeń w polskiej branży 
wydawniczej. Tegoroczna 
edycja, która odbyła się w 
dniach 10-12 marca, cieszyła 
się dużym zainteresowaniem 
czytelników, wydarzenie od-
wiedziło blisko 70 000 tysię-
cy zwiedzających.

Podczas Targów można 
było znaleźć szeroki wybór 
literatury różnych gatunków 
i tematów, od beletrystyki, 
poprzez literaturę popularną, 
po dzieła naukowe czy książ-
ki dla dzieci. Podczas tej edy-
cji wydarzenia swoją ofertę 
wydawniczą zaprezentowało 
ponad 170 wydawnictw, co 
przełożyło się również na 
obecność wielu autorów.

Na stoiskach zwiedzający 
mogli zapoznać się z ofertą 
zarówno znanych wydaw-
nictw, jak i tych niszowych, 

które wydają książki mniej 
znanych autorów z Polski i 
zagranicy.

W tym roku odbyło się po-
nad 150 spotkań z autorami, 
podczas których czytelnicy 
mogli porozmawiać z pisa-
rzami, zdobyć autografy czy 
zrobić sobie zdjęcie ze swoim 
ulubionym autorem. Zarów-
no spotkania na scenach, jak 
i te na stoiskach wystawców 
cieszyły się dużym zainte-
resowaniem zwiedzających. 
Uwagę wielu uczestników 
przyciągnęły spotkania z 
Weroniką Marczak oraz 
Katarzyną Bondą. Oba spo-
tkania zebrały wokół sceny 
liczne grono czytelników. W 
tym roku odbyły się również 
spotkania z autorką bestsele-
rowych powieści historycz-
nych, Elżbietą Cherezińską, 
czy Łukaszem Orbitowskim, 
autorem wielu popularnych 

publikacji. Nie zabrakło 
również spotkań z autora-
mi bajek dla dzieci. Podczas 
wydarzenia uczestnicy mieli 
także okazję do spotkania 
się z przedstawicielami świa-
ta kultury i nauki oraz do 
uczestnictwa w dyskusjach i 
prelekcjach.

Bardzo dużym zaintere-
sowaniem cieszyły się także 
strefy specjalne. Jedną z nich 
była Strefy Podpisów, w któ-
rej gościli autorzy literatury 
Young Adults. Spotkaniom 
towarzyszyło wiele emocji, a 
młodzi czytelnicy nie ukry-
wali swojej radości, która 

towarzyszyła im podczas 
spotkań z pisarzami ich ulu-
bionych książek. Spore zain-
teresowanie wzbudziły także 
giełda winyli oraz atrakcje 
przygotowane z myślą o naj-
młodszych czytelnikach. To 
dla nich przez cały weekend 
była otwarta Strefa Rodzin-
nego Czytania oraz strefa 
warsztatowa, w których mo-
gli spotkać się z bohaterami 
ulubionych bajek.

Przez trzy dni w debiutują-
cej Strefie BookToka uczest-
nicy mieli okazję spotkać 
swoich ulubionych TikToke-
rów, którzy na co dzień dzielą 
się ze swoimi fanami opinia-
mi na temat przeczytanych 
książek. Na scenie pojawili 
się m.in. Iza, występująca 
pod pseudonimem Książko-
wa Baba, czy Adrian, który w 
social mediach istnieje jako 
Podczytany. Użytkownicy 

aplikacji TikTok mieli rów-
nież okazję wzięcia udziału 
w panelach, które przybliżyły 
im pracę z aplikacją.

W tym roku Poznańskie 
Targi Książki przyciągnęły 
tłumy miłośników literatury. 
To był weekend przepełniony 
rozmowami i spotkaniami 
autorskimi, którym towa-
rzyszyły ogromne emocje. 
W czasie targów można było 
także poznać nowe trendy w 
branży wydawniczej, a tak-
że zdobyć cenne wskazówki 
i porady dotyczące pisania i 
wydawania książek. To było 
wydarzenie nie tylko poświę-
cone literaturze, ale także 
miejsce, które sprzyjało wy-
mianie poglądów i dyskusji 
na tematy związane z litera-
turą oraz promocji czytelnic-
twa.

Fot. Maciej Kasprzak / 
Wielkopolskamagazyn.pl

 Poznańskie Targi Książki 2023 odwiedziło blisko 70 000 tysięcy zwiedzających
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SPRZEDAŻ WĘGLA I PELLETU
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

PON-PT 8:00- 16:00, 
SOBOTA 8:00- 12:00  

rbj.sp@wp.pl
tel. 512 306 483 lub 534 611 454

SKUP ZŁOMU
MAKULATURY i METALI KOLOROWYCH
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

PON-PT 8:00- 16:00
SOBOTA 8:00- 12:00 

biuro@zlom.poznan.pl
tel. 509 174 596 lub 534 611 454

A OKNA A DRZWI A BRAMY
A PARAPETY A ROLETY 

A ROLETKI MATERIAŁOWE 
A MARKIZY A MOSKITIERY 

A STEROWANIE

PROFESJONALNY PARTNER

www.gmyrpol.pl    
gmyrpol@post.pl
Stęszew
ul. Kosickiego 9 
tel./fax: 61 813 56 14
tel. kom: 692 436 416

Opalenica
ul. Wierzejewskiego 40
tel./fax: 61 447 56 08
tel. kom: 602 648 298

Nowy Tomyśl
ul. Ogrodowa 28
tel./fax: 61 442 55 41
tel. kom: 606 205 271

Wolsztyn
ul. Słowackiego 11A
tel./fax: 68 346 93 65
tel. kom: 608 311 016

Znajdziesz nas na: www.comland.pl

ODWIEDŹ NAS:

Znajdziesz nas na: www.comland.pl

ODWIEDŹ NAS:
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Przyjmiemy do nauki w zawodzie 

blacharz budowlany 
oraz ślusarz

izomeT
niałek wielki  110   
64- 200 wolszTyn
konTakT Tel.(68) 3842518
e-mail biuro@izomeT.Pl

SPRZEdAM 
Dwutygodnik  

”Powiaty - Gminy”
TEL. 608 321 611

Cena do uzgodnienia

ZAPAMIĘTAJ CENY KONKURENCJI - DAMY CI WIĘCEJ!

ul. Zachodnia 10 
Nowy Tomyśl
biuro@scrapssw.pl

SKUP SUROWCÓW WTÓRNYCH

tel. 536-859-982

wsad/niewsad 
blacha
puszka

SKUP ZłOMU

62-065 Grodzisk Wielkopolski
ul. Powtańców Chocieszyńskich 26

tel. 602 495 869
tel. 61 863 69 29 w 13

www.ubezpieczeniatomex.com.pl

Profesjonalna naprawa telefonów GSM
NATYCHMIASTOWE POŻYCZKI
LOMBARD

www.lombardd.pl
Nowy Tomyśl ul. Piłsudskiego 4
Grodzisk Wlkp. ul. Bukowska 11 tel. 509 408 163
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Wykonujemy usługi w zakresie:
a badania technicznye pojazdów w pełnym zakresie
a diagnostyka pojazdów a komputerowe sprawdzanie amortyzatorów
a naprawy samochodów osobowych wszystkich marek
a naprawy samochodów ciężarowych, autobusów, przyczep i naczep
a naprawa sprzętu rolniczego - ciągniki, kombajny itp
a mycie oraz konserwacja pojazdów a zbieżność kół w 3D
a naprawa i sprzedaż gaśnic oraz sprzętu p. poż. a spawanie aluminium 
a naprawa skrzyń biegów samochodów cięarowych Iveco, Mercedes, Scania, 
Volvo, Renault itp.

OKRĘGOWA 
StACJA 
KONtROLI 
POJAZDÓW

www.diagrolmet.pl
64-200 Wolsztyn, ul. dworcowa 15F

tel./fax: 68 384 2223, tel. kom.  602 108 348,  602 578 443

Do każdego badania technicznego - NIESPOdZIANKA
POSTAW NA TRADYCJĘ I DOŚWIADCZENIE

Usługi w ramach MEDYCYNY PRACY
tel.  502 033 012  tel.  61 444 89 86

rejestracja czynna /wejście B/
GRODZISK WLKP. UL. POLNA 4

a wtorki 12.00 - 15.00 
a środy 13.00 - 18.00

Przychodnia Specjalistyczna
„POLIKLINIKA” NZOZ

zestawy wypoczynkowe / systemy/ sypialnie
stoły i krzesła / meble kuchenne 

meble młodzieżowe
meblościanki

P.W MELBEX  M.W Łukaszewscy
Wolsztyn ul. Przemysłowa 7   

www.melbex.pl   biuro@melbex.pl   tel. 68 347 13 58   czynne: Pn - Pt: 10 - 18   So: 10 - 14

TOMASZ BRYCHCY
ul. Poznańska 34 ,Grodzisk Wlkp.
tel. 601 668 680

ZAKŁAD KAMIENIARSKI 

nagrobki granitowe

szeroka gama wyrobów
remonty, renowacje
galanteria nagrobków
lampy, wazony, liternictwo itp.

PROdUKCJA OKIEN 
I dRZWI Z PCV

ROLETY ZEWNĘTRZNE, SZYBY 
ZESPOLONE, SZKLARSTWO

RAtY!
CENY KONKURENCYJNE

P.H.U. „KUBA”  Ewa Paschke
Wolsztyn, ul. Poznańska 6

tel. 68 384 27 75 
przyjmę uczniów

PRZY MłYNIE
BIStRO
Catering, 
imprezy plenerowe
ANNA CZESKA
Buk, ul. Dobieżyńska 21
tel. 61 814 05 22 
kom. 600 335 837

Prawidłowe rozwiązanie hasła Krzyżówki Wielkanocnej:  „Zmarł  i Powstał”
wyrazy: Zuza, rama, wrak, worek, małża, awizo, zapis, brona, kowal, mosir, istra, Ewald, całun. 
Nagrody wylosowali: 
a Dariusz Pawlak z Wolsztyna ul. Garbarska /AGD od Inter- Marche z Grodziska Wlkp./
a Irena Leśna z Poznania ul. Głogowska /AGD z Inter- Marche z Nowego Tomyśla/
a Jerzy Adamski z Leszna ul. Mickiewicza /zestaw rybny z firmy „Piątek”/
Jerzy  Radomski z Kościana /kosmetyki z firmy  „Bio Costmetix z Dusznik/

To już 7. edycja święta siat-
kówki plażowej w Zbąszyniu 
pod nazwą Obłędna Plaża. 
W tym roku organizatorzy 
przewidzieli aż 16 kategorii 
turniejowych i chcą pobić 
rekord frekwencji z ubiegłe-
go sezonu, kiedy to do małe-
go miasteczka nad jeziorem 
Błędno w Wielkopolsce zje-
chało 231 drużyn.

Pierwsza edycja Obłędnej 
Plaży odbyła się w 2016 roku, 
kiedy to do Zbąszynia przyje-
chało 48 najlepszych męskich 
duetów z całego kraju. W roku 
2017 dodano kategorię kobiet. 
W roku 2018 Obłędna Plaża 
stała się festiwalem siatków-
ki plażowej rozgrywanym w 6 
różnych kategoriach, w któ-
rych łącznie wystartowało 139 
drużyn. Turniej zyskał rangę 
międzynarodową tuż po tym, 
jak udział wzięli gracze ze 
Szwecji, Irlandii oraz… USA!

Lata 2021 i 2022 to przełom 
związany z odważną zmianą 
formuły na otwartą i przy-
jaźniejszą dla uczestników, 
więcej spotkań oraz zwiększe-
nie liczby boisk. Dzięki temu 
w każdym roku, Zbąszyń go-
ścił coraz więcej plażowych 

teamów, a przekaz online 
z rozgrywek uzyskał 300 000 
wyświetleń w Internecie.

W 2023 zawody mają for-
mułę czterodniową i odbę-
dą się w dniach 25–28 maja. 
Rozszerzony został system 
rozgrywek młodzieżowych 
i dziecięcych, w których doda-
no nowe kategorie wiekowe. 
Oprócz sportowych emocji, 
organizatorzy serwują dużą 
dawkę atrakcji towarzyszą-
cych na terenie Plaży Łazien-
ki. Kibice będą mogli zobaczyć 
rekordową liczbę spotkań, 
które będą rozgrywane na 10 
plażowych arenach.

W Obłędnej Plaży - naj-
większym w Polsce turnieju 
siatkówki plażowej – udział 
wziąć może każdy bez wzglę-
du na wiek czy umiejętności. 
Liczba uczestniczących dru-
żyn w każdej kategorii jest 
ograniczona, a po pierwszym 
tygodniu zapisów rozeszło 
się pierwsze 150 miejsc. Za-
pisy i informacje znajdziesz 
na stronie internetowej wy-
darzenia: www.oblednaplaza.
pl oraz w social mediach pod 
nazwą Obłędna Plaża.

Działamy z pasją do sportu. 

Największy w Polsce otwarty turniej siatkówki 
plażowej ponownie zawita do Zbąszynia

Samorządy powinny poma-
gać mamom w powrocie na 
rynek pracy, organizując 
żłobki, czyli miejsca opieki 
dla dzieci do 3 roku życia. 
Tak dzieje się w sąsiednich 
gminach, tak też dzieje się 
w Wolsztynie. Powstał pięk-
ny, nowoczesny, dobrze 
wyposażony żłobek dla 122 
dzieci do 3 roku życia, wy-
budowany ze środków ze-
wnętrznych. To była radość 
i ogromna nadzieja dla wielu 
młodych matek. Aby jednak 
zachęcić mamy do powrotu 
na rynek pracy po urlopie ro-
dzicielskim, samorząd musi 
zapewnić, że zorganizowane 
miejsca opieki są miejscami 
bezpiecznymi dla ich dzieci, 
a opłata za usługi opiekuńcze 
w żłobku publicznym musi 
być racjonalna, możliwa do 
poniesienia przez rodziny. 
Obecnie w Wolsztynie wyno-
si 324, 00 zł wraz z wyżywie-
niem.

Ale 29 marca 2023 roku 
czar prysł. Radni uchwali-
li opłatę ponoszoną przez 
rodziców za pobyt dziecka 
w żłobku. Od 1 września 1 
000,00 zł miesięcznie plus 
koszty wyżywienia, co daje 

około 1 200,00 zł. To naj-
wyższe opłaty za publiczny 
żłobek w Polsce. Wpisując 
w wyszukiwarkę rejestr żłob-
ków możemy zapoznać się 
z opłatami w innych samo-
rządach np. Zbąszyń 600, 00 
zł Lwówek 500,00 zł Nowy 
Tomyśl 700,00 zł Opaleni-
ca 500,00 zł Międzychód 
400,00 zł Błotnica 500, 00 
zł Poznań 661, 35 zł Wrocław 
628, 20 zł. Powyższe kwoty są 
akceptowane przez rodziny, 
ponieważ miejsca w żłobkach 
są wypełnione. Szanowni sa-
morządowcy Gminy Wolsz-
tyn, kto wam kazał uchwalić 

takie wysokie stawki? Tusk? 
PiS? Czy może sami wpadli-
ście na taki pomysł? Jeżeli 
matka zarobi najniższą krajo-
wą, to będzie posyłać dziecko 
za 1200 zł do żłobka? NIE

Czy po urlopie rodziciel-
skim kobiety będą miały mo-
tywację wrócić do pracy? NIE

Czy będą zajęte wszystkie 
miejsca w żłobku? NIE 

Czy młodzi ludzie będą 
chcieli mieszkać w Wolszty-
nie? NIE 

Czy w innych samorządach 
wpadli na taki pomysł? NIE 

Już wiele mam zapowiada, 
że niestety będzie zmuszona 

zrezygnować ze żłobka. 
Przy połowie zajętych 

miejsc, koszt utrzymania 
jednego dziecka będzie dwu-
krotnie wyższy, co w efekcie 
doprowadzi do jego likwida-
cji. Pracownicy stracą pracę, 
rodziny, w których matki nie 
będą pracowały będą ubiegać 
się o zapomogi w ośrodku 
pomocy społecznej ot i taka 
kwadratura koła nas czeka. 
W efekcie te zapomogi będą 
wypłacane z naszych podat-
ków, a przedsiębiorcy będą 
odczuwać brak pracowni-
ków, szczególnie na stanowi-
skach typowych dla kobiet. 

Należy zadać pytanie: 
W jakim celu burmistrz wy-
stępował o zewnętrzne środ-
ki na budowę żłobka, robiąc 
nadzieję rodzinom, skoro po 
rocznym funkcjonowaniu 
wraz z radnymi podwyższa-
ją opłatę tak, aby zniechęcić 
mamy do posyłania dzieci 
do żłobka? A tak nawiasem 
zaglądanie rodzinom do ich 
portfeli i próba decydowania 
za nich na co mają wydać 500 
plus, świadczy o ………spróbuj-
my sami sobie odpowiedzieć.

Z wyrazami szacunku
Grażyna Pogonowska

Radni gminy Wolsztyn: 1200 zł za żłobek
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Platforma Obywatelska sły-
nęła z tego, że nie lubiła, gdy 
mówiono o niej źle, zwłaszcza 
w mediach. Dlatego Tusk wraz 
ze swoją wesołą gromadą pod-
jęli się wielu wysiłków ogra-
niczenia wolności słowa, sto-
sując szereg różnych metod. 
Wiele z działań podejmowa-
nych przez Platformę budziło 
powszechne kontrowersje. 
Rekwirowanie laptopów tygo-
dnika Wprost, sprawa ACTA, 
czy wysokie grzywny dla kibi-
ców, którzy czuli się pokrzyw-
dzeni przez Tuska. Zacznijmy 
jednak od początku, powiedz-
my sobie trochę o tym czym 
jest cenzura?

Cenzura mediów to kon-
trola i ograniczenie wolno-
ści przez rządy, władze lub 
inne grupy mające wpływ na 
media lub social media. Cen-
zura może dotyczyć różnych 
aspektów mediów, takich jak 
treści publikowane w prasie, 
telewizji, radiu, internecie lub 
innych źródłach medialnych. 
Cenzura ma poważne konse-
kwencje dla wolności słowa, 
demokracji i praw człowieka, 
ponieważ ogranicza wolność 
poszczególnym osobom, 
nadawcom jak i odbiorcom. 
Wiele z tych elementów prze-
rabialiśmy za rządów PO. 

Laptopy tygodnika Wprost
Przejdźmy zatem do spra-

wy numer jeden. W 2014 roku 
Centralne Biuro Antykorup-
cyjne(CBA) zarekwirowało 
laptopy redakcji tygodnika 
„Wprost” w związku z publi-
kacją nagrania z tajnego spo-
tkania przedstawicieli wła-
dzy. Na nagraniu można było 
usłyszeć dyskusję na temat 
polityki rządu oraz przy-
szłych zmian personalnych. 
Publikacja nagrania sprawiła 
duże kontrowersje i wywo-
łała krytykę ze strony rządu 
oraz niektórych polityków. 
W związku z tym zarekwiro-
wanie laptopów przez CBA 
zostało uznane przez niektó-
rych za próbę zastraszenia 
mediów i naruszenie wolności 
prasy. Sprawa ta była jednym 
z najważniejszych skandali 
medialnych w Polsce w ostat-
nich latach i wywołała wiele 
kontrowersji w kwestii cen-
zury mediów i naruszania 
praw dziennikarskich. Takie 
zachowanie pokazuje, że rząd 
Tuska miał słabą odporność 
psychiczną na ujawnianie ne-
gatywnych informacji. Sama 
doświadczam wielu ataków 
medialnych, które mają na 
celu zniechęcenie mnie do 
publikowania, działania i wy-
powiadania się w telewizji so-
cial mediach. Często ludzie 
z „nieznanych” środowisk czy 
osoby piszące z nieprawdzi-
wych kont, grożą mi, próbują 

zastraszyć w paskudny spo-
sób, straszą zamordowaniem, 
gwałtem, czy atakami na moją 
rodzinę. Oczywiście każdą 
z tych spraw zgłaszam odpo-
wiednim służbom i za każdym 
razem prowadzone są odpo-
wiednie czynności prawne. 
Jednak wiem, że działam dla 
kraju, który kocham i ludzi, 
dla których warto się starać. 
Jak widać tej odporności nie 
mieli ludzie Tuska, którzy 
nie potrafili nawet przyznać 
się do winy. Delikatni niczym 
kaczuszki postanowili zemstę 
ograniczając wolność słowa. 
Zaczęli od tygodnika Wprost, 
z którym prawdopodobnie 
uważali, że mają do wyrówna-
nia pewne rachunki. 

ACTA i Tusk
Sprawa numer dwa to kwe-

stia ACTA. Nim przejdę do 
tego czym jest ACTA, kilka 
słów o tym co mówił Donald 
Tusk na temat tego projektu 
dla stacji TVN:

-To nie jest polska ekstrawa-
gancja, że podpiszemy ten do-
kument. Ekstrawagancją było-
by gdybyśmy go nie podpisali. 
- Nie wyobrażam sobie, aby 
polski rząd, polski parlament, 
polski premier ustępował 
przed kimś, kto mówi: „nie 
podpisuj…”.

Czym zatem było ACTA? 
Zaczynało się niewinnie. Za-
pisane jedwabnym językiem 
niczym postanowienia doty-
czące ochrony klimatu. Jed-
nak pod pięknymi słówkami, 
krył się potwór, który miał 
dostęp do nielegalnej inwigi-
lacji użytkowników internetu. 
ACTA inaczej Anti-Counter-
feiting Trade Agreement, to 
międzynarodowe porozu-
mienie handlowe mające na 
celu zwalczanie naruszeń 
praw autorskich i własności 
intelektualnej. ACTA została 
opracowana w latach 2006-
2010 przez grupę krajów, 
w tym Stany Zjednoczone, 
Japonię, Kanadę, Australię, 
Nową Zelandię i kilka krajów 
europejskich. Celem ACTA 
było stworzenie standardów 
międzynarodowych w zakre-
sie ochrony praw autorskich 
i własności intelektualnej 
oraz zwiększenie współpra-
cy między państwami w celu 
zwalczania naruszeń tych 
praw. Porozumienie miało 
również na celu ujednolice-
nie przepisów w różnych kra-
jach, co miało ułatwić walkę 

z piractwem i podrabianiem 
towarów.

Jednak ACTA wzbudziła 
wiele kontrowersji i prote-
stów, szczególnie w Europie. 
Krytycy ACTA argumentowa-
li, że porozumienie narusza 
wolność słowa i prywatność, 
a także może prowadzić do 
cenzury i ograniczenia do-
stępu do informacji. Krytyka 
skupiała się na tym, że ACTA 
została opracowana w sposób 
tajny, bez udziału opinii pu-
blicznej i organizacji pozarzą-
dowych, co skłoniło niektóre 
osoby do zarzucenia, że ACTA 
jest przykładem korporacyj-
nego wpływu na proces legi-
slacyjny.

W rezultacie liczne protesty 
i kampanie przeciwko ACTA 
w całej Europie doprowadzi-
ły do tego, że wiele krajów 
zrezygnowało z podpisania 
porozumienia. W 2012 roku 
Parlament Europejski odrzu-
cił ACTA, co oznaczało, że po-
rozumienie nie będzie miało 
mocy prawnie obowiązującej 
w Unii Europejskiej. Ostatecz-
nie, ACTA została porzucona 
jako porozumienie między-
narodowe, chociaż niektó-
re kraje wciąż wykorzystują 
niektóre z jej zasad w swoich 
przepisach prawa.

Jak powiedzieliśmy sobie 
wcześniej Donald Tusk był 
wielkim zwolennikiem tego 
projektu. Wiedział, że da on 
narzędzia do tego by móc 
inwigilować użytkowników 
internetu i mieć wpływ na 
szybkie zamykanie ust, tym 
co wypowiadają się w sposób 
niewygodny dla władzy. ACTA 
pozwalało manipulować tre-

ściami w internecie i podej-
mować działania przeciw 
niewygodnym publikacjom. 
Szczerze nie wyobrażam 
sobie takiego scenariusza. 
Wolność słowa w internecie 
jest jednym z fundamentów 
demokracji i otwartego spo-
łeczeństwa. Dzięki wolności 
słowa w internecie, każdy ma 
możliwość wyrażenia swojego 
zdania, dzielenia się informa-
cjami oraz wypowiadania się 
na tematy, które są mu bliskie. 
Ta swoboda jest szczególnie 
ważna w dzisiejszych czasach, 
gdy coraz więcej ludzi korzy-
sta z internetu jako głównego 
źródła informacji. Wolność 
słowa w internecie pozwa-
la na swobodne dyskusje, 
otwarte debaty i zwalczanie 
dezinformacji i fałszywych 
informacji. Dlatego, ochrona 
wolności słowa w sieci jest 
kluczowa dla zachowania 
równowagi między wolnością 
a odpowiedzialnością, a także 
dla zachowania praw obywa-
telskich i demokratycznych 
wartości w społeczeństwie. 
Warto podkreślić, że wolność 
słowa ma także bardzo prak-
tyczne znaczenie dla rozwoju 
innowacyjności i gospodarki 
cyfrowej. Dzięki temu, że każ-
dy może swobodnie wyrażać 
swoje pomysły i dzielić się 
nimi w internecie, powstają 
nowe idee, innowacje i pro-
jekty. Wolność słowa w inter-
necie przyczynia się także do 
tworzenia różnorodnych tre-
ści kulturowych i artystycz-
nych, które są dostępne dla 
wszystkich użytkowników. 
Jednak ACTA w podstawowej 
wersji chciało położyć łapę na 

tym co piękne. Odebrać nam, 
wolność wypowiedzi w miej-
scu, gdzie dzisiaj toczy się ży-
cie wielu z nas – mianowicie 
w internecie.  

Tutaj warto wspomnieć 
o dwóch politykach Platformy 
Obywatelskiej. Jednym jest 
Małgorzata Janyska z mojego 
okręgu wyborczego, drugim 
znany wszystkim Radosław 
Sikorski. Ci politycy, postano-
wili zablokować mnie na swo-
ich niektórych kanałach spo-
łecznościowych. O ile wiem, 
że pan Sikorski słynie z impul-
sywności, wulgarnego języka 
i nieodpowiedniego zacho-
wania, które przebija wszelkie 
dno, to dziwie się zachowaniu 
pani poseł Janysce. Ja rozu-
miem, że blokowanie czyjegoś 
konta w social mediach jest 
czasem nieuniknione, zwłasz-
cza, gdy występują tam wul-
garyzmy, próby zastraszania 
czy gróźb dotyczących utraty 
zdrowia lub życia. W komen-
tarzu dotyczącym jednej z jed-
nostek Ochotniczych Straży 
Pożarnych w moim okręgu, 
odpowiedziałam na bardzo 
brzydki zarzut poseł Janyski. 
Zrobiłam to kulturalnie, ale 
bardzo konkretnie. Chwilę 
później moje konto służbowe 
zostało zablokowane, następ-
nie to samo stało się z kontem 
prywatnym. Widać, że takie 
zachowania w Platformie 
Obywatelskiej to pewnego 
rodzaju standard. Wielu par-
lamentarzystów i działaczy 
posiada psychikę tak słabą, 
że nie powinni zajmować się 
polityką. To nie miejsce dla 
wrażliwych w ten sposób 
osób, ponieważ z tego właśnie 
rodzą się takie zdarzenia, jak 
próby zamachu na wolność 
słowa. Blokowanie kogoś 
przez polityka na platformie 
społecznościowej ze względu 
na różnice w poglądach jest 
działaniem nieetycznym i nie-
odpowiedzialnym. Wolność 
słowa w internecie powinna 
być respektowana i chroniona 
dla każdej osoby, niezależnie 
od jej poglądów, i każda próba 
ograniczenia tej swobody jest 
nieakceptowalna w demokra-
tycznym społeczeństwie. Jeśli 
polityk chce zachować swój 
wizerunek jako otwarty na 
debatę i szanujący wolność 
słowa, to powinien przede 
wszystkim respektować róż-
norodność poglądów i akcep-
tować krytykę. W przypadku 
niechęci do jakiegoś użytkow-
nika na platformie społeczno-
ściowej, zamiast blokowania, 
pani Janyska mogłaby skorzy-
stać z innych metod, takich 
jak ignorowanie komentarzy 
czy skuteczna argumentacja. 
Pani Janyska zapomniała, że 
jej działania są widoczne pu-
blicznie i wpływają na jej wi-

zerunek i zaufanie wyborców. 
Dlatego ważne jest, aby za-
chować profesjonalizm i sza-
cunek w traktowaniu innych 
użytkowników platformy spo-
łecznościowej, niezależnie od 
różnic w poglądach.

Donald Matole… - Śpiewali 
kibice i za to zapłacili

35 oskarżonych osób, pra-
wie 1,5 roku śledztwa - tak po-
licja i sąd zajmowały się spra-
wą nazwania Donalda Tuska 
„matołem”. W końcu zapadły 
wyroki skazujące kibiców na 
grzywny - donosi „Gazeta Pol-
ska Codziennie”. To jednak nie 
wszystko, w tej sprawie doszło 
do swoistego rodzaju wojny 
między kibicami a Donaldem 
Tuskiem. Przypomnijmy jed-
no z haseł tego okropnego 
czasu. Niespełnione obiet-
nice, temat zastępczy kibice. 
Istotnie każdy inteligentny 
człowiek, który choć trochę 
zainteresował się tematem 
zauważył, że atak na kibiców 
przez rząd Tuska spowodo-
wany był złymi decyzjami, 
brakiem reform, czy zajmo-
waniem się szkodliwymi dla 
kraju sprawami, choćby zwią-
zanymi z rosyjskim gazem. 
W tamtym okresie Tusk się 
tego nie spodziewał. Nie tylko 
w Polsce kibice protestowali 
przeciwko jego „wojnie futbo-
lowej”. Transparenty opano-
wały stadiony w Anglii, Serbii, 
Czechach i Słowenii. Doszło 
jednak w tym czasie do wielu 
absurdów opisywanych przez 
gazety i portale informacyjne. 
Do jednego z dużych miast, 
gdzie wizytował Tusk, wybrali 
się kibice. Jednak ich autobus 
został zatrzymany a ich sa-
mych próbowano zawrócić, 
zakazując wjazdu do miasta. 
Jak nazwiemy takie zachowa-
nie, jak nie brakiem wolności 
słowa, zastraszaniem i terro-
ryzowaniem ludzi, mających 
odmienne zdanie niż władza. 
Czy w dzisiejszych czasach 
zabraniamy wypowiadać się? 
Czy ograniczamy wypowiedzi 
w mediach. Proszę zobaczyć, 
jak wyglądają debaty w TVP 
Info czy TV Republika. Za-
wsze, gdy jestem zapraszana 
do telewizji, obok są ze mną, 
w studio wszystkie odcienie 
opozycji. Każdy ma prawo się 
wypowiedzieć, publikować 
w social mediach. Wolność 
Słowa to nasz obowiązek. Dla-
tego stoimy na straży tej wol-
ności. Zapewnienie wolności 
słowa pozwala na swobodne 
wyrażanie swoich myśli, opi-
nii i idei, a także na konstruk-
tywne krytykowanie władzy. 
Dzięki temu społeczeństwo 
ma możliwość debatowania 
i wymiany poglądów, co z ko-
lei umożliwia postęp i rozwój 
w wielu dziedzinach.
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Czy w dzisiejszych 
czasach zabraniamy 
wypowiadać się? Czy 
ograniczamy wypo-
wiedzi w mediach?

„
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Kanclerz Niemiec ma proble-
my z komunikacją - uważa 
Aleksandra Fedorska - nie-
zależna dziennikarka, która 
współpracuje między innymi 
ze stacją Deutsche Welle.

Olaf Scholz ma problemy 
z partnerami, sojusznikami. 
Nie wychodzi mu na arenie 
międzynarodowej, Niemcy to 
widzą - mówiła dziennikarka 
w porannej audycji Radia Po-
znań.

Na czym polegają pro-
blemy komunikacyjne? Na 
problemach z sojusznikami, 
problem międzynarodowy, 
to wiadomo ta kwestia Ukra-
iny, nieszczęsne czołgi i tak 
dalej, problem w komunika-
cji z obywatelami, z media-
mi. Dlaczego tak trudno jest 
zrozumieć decyzje kancle-
rza, dlaczego on je tak źle 
komunikuje? Bo bardzo źle 
je komunikuje. I ten trzeci 
wymiar - w ramach koalicji. 
W ramach koalicji życie dla 
Scholza jest bardzo trudne, 
bo tam ma jednak bardzo 
silnych komunikacyjnie mi-
nistrów - mówi Aleksandra 
Fedorska.

Ze swoich problemów z ko-
munikacją Olaf Scholz tłu-
maczył się w niedzielę w pań-
stwowej telewizji ZDF. To był 
bardzo trudny dla niego pro-
gram - mówił dziennikarka 
Aleksandra Fedorska.

Poniżej cała rozmowa:
Łukasz Kaźmierczak: Dziś 
zaglądamy za naszą zachod-
nią granicę. Tam była wczo-
raj rocznica słynnego prze-
mówienia kanclerza Olafa 
Scholza, który zapowiadał 
przełom. Chciałbym także 
sprawdzić, co niemieckie 
media i co Niemcy mówią 
o rocznicy rosyjskiej agre-
sji na Ukrainę, a w studiu 
osoba, która bardzo siedzi 
w niemieckiej rzeczywisto-
ści, niezależna dziennikar-
ka Aleksandra Fedorska, 
która współpracuje między 
innymi ze stacją Deutsche 
Welle, z dziennikiem Han-
delsblatt, z rozgłośnią NDR 
i z naszym portalem Biznes 
Alert. To może zacznijmy od 
tego, co się działo w week-
end w Niemczech, bo tam 
były potężne demonstracje 
antywojenne. 10 tysięcy 
osób zebrało się i protesto-
wało przeciwko dostawom 
broni na Ukrainę i to taka 
liczba, która wskazuje na 
to, że Niemcy są przeciw-
ko dostawom pomocy dla 
Ukrainy czy Niemcy są pa-
cyfistami, którzy teraz pró-
bują powiedzieć „nie” woj-
nie w ten sposób?
Aleksandra Fedorska: Ge-
neralnie społeczeństwo 
niemieckie jest, jeśli chodzi 
o dostawy broni, podzielone. 
Ta demonstracja, o której pan 
mówi, została zorganizowa-
na przez takie dwie postacie 
bardzo medialne w Niem-
czech i one wydały taki „Ma-
nifest dla pokoju” - tak to się 
nazywa i pod tą publikacją 

podpisało się bardzo wie-
le innych znanych postaci, 
naukowców na przykład. 
Byłam bardzo zdziwiona, że 
politolodzy, także profeso-
rowie, których sama znam, 
bo jestem politologiem, tym 
bardzo byłam zdziwiona. Pod 
tym się podpisało wiele osób. 
Ta organizacja wychodziła 
z założenia, że na tę demon-
strację przyjdzie aż 50 tysię-
cy protestujących.

Przyszło pięć razy mniej.
Tak, pięć razy mniej, więc 
z ich perspektywy jest to roz-
czarowanie.

Ale z moje perspektywy jest 
to bardzo dużo osób, któ-
re popierają taką politykę 
znaną z dawnych czasów, 
jeszcze z czasów komuni-
stycznych, kiedy Związek 
Radziecki miał wielu po 
drugiej stronie takich re-
zonujących społeczników, 
pacyfistów, działaczy le-
wicowych, bo tu jednym 
z współorganizatorów była 
skrajnie lewicowa partia. 
To trochę, jakby historia się 
powtarzała, oni wtedy też 
mówili „nie” wojnie.
Mówi pan o Sarze Wagenk-
necht - polityczce lewicy.

To jest jedna z organizato-
rek tej niedzielnej demon-
stracji.
Ta to są dwie panie. Ta polityk 
partii lewicowej z nastawie-
niem nie tylko lewicowym, 
tylko z takim jeszcze rysem 
komunistycznym, faktycz-
nie, osoba bardzo medialna.

Ale 10 tysięcy osób - mają 
siłę przyciągania mimo 
wszystko, mimo tego, że 
mówi pani, że społeczeń-
stwo jest podzielone.
Tak, jest podzielone jak naj-
bardziej. Ja uważam, że przy 
takim podziale i przy takim 

krytycznym nastawieniu 
Niemiec do wszelkich eska-
lacji czy każdego ruchu zwią-
zanego z dostawą broni, bo 
im to jednak bardzo trudno 
przychodzi, widzimy w poli-
tyce Scholza - on próbuje ja-
koś lawirować, próbuje pogo-
dzić coś, to mu niezbyt dobrze 
wychodzi, ale jest to jak naj-
bardziej trudne w niemiec-
kim społeczeństwie i w tym 
przypadku uważam, że taka 
demonstracja, gdzie będzie 
tylko 10 tysięcy osób, jest jed-
nak dla tych, którzy to orga-
nizują rozczarowująca.

Pojawiły się też głosy, że ci, 
którzy nie wspierają Ukra-
iny, nie są po właściwej 
stronie historii. To są także 
głosy, które się w Berlinie 
pojawiły. To teraz o wy-
wiadzie, który jest dosyć 
głośny, ciekawy, kanclerz 
Olaf Scholz udzielił takiego 
trochę rocznicowego wy-
wiadu telewizji publicznej 
ZDF i tam odpowiadał na 
zarzuty i mówił, że Niemcy 
nie muszą słuchać niczyich 
zarzutów, nie muszą być 
stawiane pod pręgierzem, 
chodzi tu oczywiście o tę 
pomoc dla Ukrainy.
Tak faktycznie, po inwazji 
Rosji na Ukrainę - choć w nie-
mieckich mediach i w ogólne 
niemieccy publicyści, ale 
mam wrażenie, że też nie-
mieccy obywatele nie stosują 
tego terminu „inwazja”, mó-
wią o agresji, wojnie agre-
sywnej, słowo inwazja nie 
pada i kanclerz tego słowa nie 
wypowiedział. Moment po 
inwazji, czyli już ponad rok 
temu, to były tygodnie, gdzie 
wielu Niemców przeprosi-
ło za to, co się stało, za Nord 
Steam 2, za błędy w swojej 
polityce. Myślę, że to był ten 
ukłon, który wykonano, ale 
już w czerwcu, lipcu, a może 
już w maju zauważyłam też 

w mojej pracy jako publicyst-
ka, że to jest ta granica. Prze-
proszono i oczekiwano, że od 
tego momentu już nie będzie 
o tym mowy.

Nie będzie już krytyki.
Tak i dlatego ta krytyka już 
nie jest mile widziana.

Jeżeli pani napisze coś kry-
tycznego, to już jest tro-
szeczkę trudniej?
Zależy, jeżeli to jest krytyka 
rzeczowa, to można na ten 
temat rozmawiać.

A dostawy uzbrojenia?
Coraz trudniej się o tym pi-
sze, bo nie tylko politycy, 
którzy popełnili te błędy, ale 
także moi czytelnicy woleliby 
przejść do takiego porządku 
codziennego.

Natomiast ten wywiad jest 
bardzo ciekawy, pani wspo-
minała przed programem, 
że prowadząca stawiała 
trudne pytania kanclerzo-
wi.
Tak, bo to był bardzo trudny 
dla niego program. On się po-
jawił w tym programie po raz 
trzeci, to znaczy, że w swojej 
karierze dosyć często rozma-
wiał z prowadzącą ten pro-
gram.

Bo to ważna dziennikarka 
jest.
Tak, bo to są media państwo-
we, telewizja, drugi program 
ogólnokrajowy i on został za-
proszony do tego programu, 
by się wytłumaczyć ze swo-
jego problemu z komunika-
cją, bo to mu się zarzuca. Ma 
problemy z partnerami, czyli 
sojusznikami. Tam mu nie 
wychodzi międzynarodowo, 
Niemcy to widzą.

Pewnie też w koalicji z Zie-
lonymi.
Właśnie. Ten program był 
podzielony na trzy części. 
Na czym polegają problemy 
komunikacyjne? Na proble-
mach z sojusznikami, pro-
blem międzynarodowy, to 
wiadomo ta kwestia Ukrainy, 

nieszczęsne czołgi i tak da-
lej, problem w komunikacji 
z obywatelami, z mediami. 
Dlaczego tak trudno jest zro-
zumieć decyzje kanclerza, 
dlaczego on je tak źle komu-
nikuje?

Bo źle je komunikuje.
Bo bardzo źle je komuniku-
je. I ten trzeci wymiar, to, co 
pan powiedział, w ramach 
koalicji. W ramach koalicji 
życie dla Scholza jest bardzo 
trudne, bo tam ma jednak 
bardzo silnych komunika-
cyjnie ministrów. To jest 
w szczególności polityk Zie-
lonych Robert Habeck mi-
nister gospodarki i klimatu, 
on ma z energetyką bardzo 
dużo do czynienia. Jest przy-
stojnym mężczyzną, szalenie 
medialnym, bardzo interesu-
jąco się go słucha, ma piękny 
głos.

Olaf Scholz nie jest mi-
strzem hipnotyzowania 
mową, to prawda, ale na-
zywa się go mistrzem ra-
cjonalizowania po fakcie. 
To przeczytałem właśnie 
w dzienniku Handelsblatt, 
z którym pani współpracu-
je. To bardzo ciekawe okre-
ślenie swoją drogą.
Tak właśnie po fakcie, to jest 
to, co mu się zarzuca, że nie 
tłumaczy, dlaczego coś zde-
cydował.

Albo nie zdecydował, a po-
tem udaje, że zdecydował.
Tak.

Ważna sprawa, bo to musi 
paść w naszej rozmowie, 
mówiła pani, że prowadzą-
ca wywiad z kanclerzem, 
dużo razy odnosiła się do 
Polski w tej rozmowie.
Tak, to było dla mnie dużym 
zaskoczeniem, bo była mowa 
o tych sojusznikach między-
narodowych. Oczywiście 
parę razy padły USA, mówio-
no oczywiście o Ukrainie, 
o prezydencie tego kraju, ale 
potem chodziło o sojuszni-
ków i partnerów w Europie 
i tam prawie była mowa tyl-
ko o Polsce. Dwa razy został 
przytoczony premier, było 
takie nagranie Andrzeja 
Dudy i jedna wypowiedź li-
tewskiego ministra spraw 
zagranicznych, więc tym 
głównym tematem relacji na 
poziomie europejskim, były 
dyskusje z Polską.

To jest jakiś znak czasu, 
zmiany?
Szalonej. Macron to nazwi-
sko padło raz i ta oś polsko-
-niemiecka przybrała szale-
nie na znaczeniu. Nie mogę 
sobie wyobrazić, żeby to było 
możliwe jeszcze dwa, trzy 
lata temu.

No tak, zapewne też to, co 
się dzieje, jeśli chodzi o te 
wszystkie sekwencje wyda-
rzeń międzynarodowych 
wokół Leopardów, tego 
wszystkie, do czego Niem-

cy koniec końców zostały 
w jakiś sposób zmuszone, 
przekonane. Natomiast 
kanclerz Niemiec cały czas 
ma taką twardą retorykę. 
On mówi, że inne państwa 
krzyczą głośniej, ale dostar-
czają mniej sprzętu, często 
Niemcy są jedynymi, którzy 
coś dostarczają. On idzie 
w zaparte, bym powiedział. 
To już nie jest tak, że się tak 
tłumaczy niezbornie, mówi 
na czarne - białe.
Tak, na tym polega teraz ta 
jego metoda. Może to jest 
jedyna metoda, jedyne to, 
co może powiedzieć po tym 
wszystkim, co mu się nie uda-
ło. Całą godzinę, tyle trwał 
ten program w telewizji, cho-
dziło o to, by on się wytłuma-
czył ze swoich błędów.

Czyli nie z sukcesów.
Z błędów i jest teraz takie py-
tanie, czy jest polityk, który 
usiądzie i powie: wszystko 
zrobiłem źle, od dziś wszyst-
ko będzie inaczej czy pój-
dzie w zaparte. On wybiera 
tę drugą metodę, ale ona nie 
jest przekonująca. To jest 
w gruncie rzeczy to, co me-
dia mu zarzucają, że on nie 
potrafi przekonać, on nie po-
trafi przekonać mediów, nie 
potrafi przekonać obywateli 
do swoich racji. On się nie 
tłumaczy, on jest zły w komu-
nikacji.

Ale z drugiej strony mówi: 
złamaliśmy kilkudziesię-
cioletnie tabu i dostarczy-
liśmy po wielu, wielu latach 
broń na teren, gdzie się to-
czy wojna.
W przypadku Niemiec - tak 
- to jest na ten rynek we-
wnętrzny, ale też duża część 
obywateli niemieckich pa-
trzy jednak na inne kraje, co 
one potrafiły zrobić i w po-
równaniu od tego - tu oczy-
wiście od razu pada Polska, 
to Niemcy zostają w tyle.

Die Welt ostatnio przyto-
czył takie dane, które nie-
miecki Instytut Gospodarki 
Światowej w Kilonii podał, 
że Niemcy w przeliczeniu 
na niemieckie PKB, są do-
piero na 13 miejscu, jeśli 
chodzi o pomoc dla Ukra-
iny, za Danią. To jest też 
problematyczne.
Jak najbardziej.

Mógłbym jeszcze długo wy-
mieniać te niuanse polityki 
niemieckiej. Dobrą prasę 
ma Olaf Scholz, jakby pani 
tak miała jednym zdaniem 
tak powiedzieć?
W ostatnich tygodniach 
i miesiącach ciut lepszą. Wy-
daje mi się, że swój najwięk-
szy kryzys miał w pierwszych 
trzech miesiącach po inwazji 
Rosji na Ukrainę. To był jego 
najgorszy moment. Teraz ma 
ciut lepszy standing niż wte-
dy, możliwe, że jego metodą 
na krytykę jest to, co czytel-
nicy czy słuchacze chcą usły-
szeć.

Kanclerz Niemiec ma problemy z komunikacją

Widzimy w polityce Scholza - on próbuje jakoś 
lawirować, próbuje pogodzić coś, to mu nie-
zbyt dobrze wychodzi
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13 kwietnia br. w Urzędzie 
Miejskim w Nowym Tomyślu 
podpisana została umowa na 
realizację zadania publiczne-
go pn. „Umiem pływać” dla 
dzieci z terenu gminy Nowy 
Tomyśl na 2023 rok. Gmi-
na Nowy Tomyśl przyznała 
Fundacji na rzecz Akademii 
Wychowania Fizycznego 
im. Eugeniusza Piaseckiego 
w Poznaniu dotację w  wyso-
kości 70 tys. zł. 

Umowę na realizację zada-
nia w imieniu Gminy Nowy 
Tomyśl podpisał Włodzi-
mierz Hibner - Burmistrz 
Nowego Tomyśla, natomiast 
w imieniu Fundacji na rzecz 
Akademii Wychowania Fi-
zycznego w Poznaniu umowę 
podpisali Tomasz Wudarski 
i Tomasz Ber wiceprezesi za-
rządu. 

Zadanie pn. „Umiem pły-
wać” realizowane będzie od 

kwietnia do końca 2023 roku. 
Programem nauki i dosko-
nalenia pływania objęte zo-
stanie około 350 dzieci z klas 
II i III szkół podstawowych. 
Zajęcia prowadzone będą 
przez wykwalifikowanych 
i doświadczonych instruk-
torów pływania na basenie 
w Wolsztynie. Każde dziec-
ko uczestniczące w projekcie 
odbędzie 20 godzinny kurs 
nauki pływania. 

Na realizację zadania, 
oprócz środków z budżetu 
Gminy Nowy Tomyśl, funda-
cja pozyskała też dotację z Mi-
nisterstwa Sportu i Turystyki. 

Warto dodać, że program 
nauki pływania odbywa się 
już od kilku lat, a Gmina 
Nowy Tomyśl jest jedynym 
(poza Poznaniem, w którym 
zaangażowanych jest po-
nad 60 szkół) samorządem 
współpracującym z AWF.

Kolejne roczniki na wodzie…

Zakończono etap montażu 
konstrukcji dachu hali spor-
towej przy Szkole Podstawo-
wej im. Marii Konopnickiej 
w Borui Kościelnej.Zgodnie 
z projektem obiekt będzie 
miał powierzchnię zabu-
dowy aż 1 735,51 m2, w tym 
powierzchnię użytkową:  
1 393,46 m2 i 120 miejsc sie-
dzących (6 trybun dwurzę-
dowych). Oprócz możliwości 
grania w piłkę nożną, koszy-
kówkę czy siatkówkę, będzie 
można trenować podnosze-
nie ciężarów – dzięki budowie 
odpowiedniego pomostu.

Inwestorem i zleceniodaw-
cą budowy hali sportowej jest 

Gmina Nowy Tomyśl, która 
na realizację zadania o całko-
witej wartości prawie 10 mln 
zł pozyskała 5 mln zł z Rzą-

dowego Funduszu Polski Ład 
–Programu Inwestycji Strate-
gicznych.

Wykonawcą inwestycji jest 

konsorcjum firm Budownic-
two M. Całus Sp. z o.o. sp. k. 
z Borui Nowej oraz Całus Sp. 
z o.o. sp. k. z Borui Nowej. 
Autorem projektu jest Maat-
project Sp. z o.o. Przemysław 
Jahns z Poznania. 

Postęp prac przy budowie hali sportowej przy Szkole 
Podstawowej im. Marii Konopnickiej w Borui Kościelnej

We wtorek, 4 kwietnia br. 
w Komendzie Powiatowej 
Państwowej Straży Pożar-
nej odbyło się przekazanie 
promes jednostkom OSP 
z powiatów: nowotomyskie-
go, obornickiego, szamotul-
skiego oraz wolsztyńskiego. 
W uroczystości udział wzięli: 
Michał Zieliński Wojewoda 
Wielkopolski i nadbryg. Da-
riusz Matczak Wielkopolski 
Komendant Wojewódzki PSP, 
którzy złożyli na ręce Romu-
alda Jezierskiego Prezesa OSP 
w Borui Kościelnej dofinan-
sowanie na zakup samocho-
du ciężkiego sprzętu w wyso-
kości 600 tys. złotych.

Strażaków z jednostek OSP 
przyjmujących dotacje, swoją 
obecnością zaszczycili także 
m. in. Grażyna Pogonowska II 
Zastępca Burmistrza Nowego 
Tomyśla, Krzysztof Czarnec-
ki oraz Marcin Porzucek– Po-
słowie na Sejm RP. 

Dzięki kwocie 850 tys. zł 
zabezpieczonej w tegorocz-
nym budżecie Gminy Nowy 
Tomyśl na zakup ciężkiego 
i lekkiego samochodu (dla 
OSP w Borui Kościelnej i OSP 
w Bukowcu) oraz dofinanso-
waniu od MSWiA przyznanej 
jednostce w Borui Kościel-

nej, możliwy będzie zakup 
ciężkiego wozu strażackiego, 
który ułatwi strażakom za-
pewnianie bezpieczeństwa 
na terenie gminy. Obecnie 
został ogłoszony przetarg na 
zakup tego samochodu – ter-
min składania ofert upływa 
w dniu 15 maja br.

W dniach 18-19 marca br. 
w Nowotomyskim Ośrodku 
Kultury został rozegrany VII 
Konkurs Modeli Kartono-
wych o Puchar Burmistrza 
Nowego Tomyśla. W rywali-
zacji brało udział 561 modeli 
wykonanych przez modela-
rzy z Polski i Ukrainy. Zapre-
zentowano również 8 modeli 
w budowie oraz 31 replik two-
rzących Galerię Mistrzów, 
czyli modele nagrodzone 
w poprzednich edycjach. 
W klasyfikacji drużyno-
wej rywalizowały 23 kluby. 
Pierwsze miejsce zdobyła 
Modelarnia Nowotomyskie-
go Ośrodka Kultury (w tym 
nagrody specjalne otrzymali: 
Mateusz Skałecki - Nagroda 
wydawnictwa CB za model 
samolotu Fw190 oraz Mariola 
Szeffner - Puchar Modelarni 
w Bogatyni za model Ratusza 
we Wrześni). Drugie miejsce 
przypadło Modelarni Cobra 
Bolewice. Zdobywcą trze-
ciego miejsca została Mode-
larnia Skorpion z Wołowa. 
Puchar Burmistrza Nowego 
Tomyśla otrzymał Oleksandr 
Dron z Ukrainy za model pol-
skiego samolotu Bristol F.2B 
Fighter. Dodatkowymi wy-
darzeniami były: wystawa 
grafik samolotów i okrętów 
autorstwa Piotra Forkasiewi-
cza oraz wystawa obrazów 
marynistycznych autorstwa 
Grzegorza Nawrockiego. Za-
interesowani mogli również 
wysłuchać dwóch wykładów. 

W sobotę Wojciech Holicki 
przedstawił nietypowe kon-
strukcje lotnicze świata, na-
tomiast w niedzielę Grzegorz 
Nawrocki omówił zagadnie-
nia związane z malarstwem 
marynistycznym. 

Krzysztof Szeffner pro-
wadzi Modelarnię Nowoto-
myską od 1998 roku, zajęcia 
odbywają się w każdy piątek 
w godzinach 16:00 - 20:00 
w Nowotomyskim Ośrodku 
Kultury.

Reprezentanci Modelarni 
Nowotomyskiego Ośrodka 
Kultury podczas konkursu:

1. Andryszak Maciej
2. Ciesiółka Marek
3. Gapski Filip
4. Grochalska Magdalena
5. Grochalski Mikołaj
6. Piter Ksawery
7. Skałecki Mateusz
8. Szeffner Krzysztof
9. Szeffner Mariola
10. Szepelawy Piotr
11. Szewczuk Jarosław
12. Werner Jakub
13. Werner Julia
14. Wlaźlak Sebastian
15. Zasański Kacper 

Pod koniec marca br. roz-
poczęły się prace związane 
z budową ulic: Hołogi, Ko-
szykowej oraz Zaułek w No-
wym Tomyślu. Przetarg na 
wykonanie robót wygrała 
firma Qbruk Krzysztof Ku-
bicki z Glinna, natomiast 
koszty związane z inwestycją 
wyniosły 2 777 833,29 zł. Pla-
nowane zakończenie robót to 
koniec sierpnia br.

Na najbliższą sesję Rady 
Miejskiej burmistrz Włodzi-
mierz Hibner zaproponował 
zmiany budżetowe, które po-
zwolą na ogłoszenie przetar-
gu na budowę kolejnych ulic: 
Lutowej i Majowej w Glinne.

Przyznano środki i ogłoszono przetarg 
na ciężki samochód dla OSP

VII Konkurs Modeli Kartonowych o Puchar 
Burmistrza Nowego Tomyśla

Planowane i rozpoczęte 
budowy ulic w centrum miasta

Na realizację zadania 
o całkowitej wartości 
prawie 10 mln zł pozy-
skano 5 mln zł 
z Rządowego Fundu-
szu Polski Ład 
–Programu Inwestycji 
Strategicznych
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Kalendarz imprez i wydarzeń 
na rok 2023 jest już prawie 
zapełniony. Kwiecień rozpo-
częliśmy od Gry Terenowej 
i Spotkania z Zajączkiem. 
Rakoniewicki Ośrodek Kultu-
ry przygotował dla naszych 
najmłodszych wielkanocne 
warsztaty, animacje i zagrodę 
z króliczkami. Część imprez 
już za nami, ale wiele jeszcze 
przed...

23 kwietnia na dziedzińcu 
ROK’u po raz pierwszy w Ra-
koniewicach - „Podaj dalej 
czyli Pchli Targ!” Kup, wy-
mień, sprzedaj! zaplanowano 
w godzinach 11:00 - 16:00. 
Serdecznie zapraszamy! 

Nie zabraknie również co-
rocznego pieszego rajdu 
w rocznicę śmierci Michała 
Drzymały.
25 kwietnia wyruszamy 
spod Wozu Drzymały, by 
spotkać się pod Obeliskiem 
w Drzymałowie. Nie może 
Was zabraknąć!

W rakoniewickiej hali spor-
towej odbędzie się kolejna 
edycja Grand Prix Rakonie-
wic modeli zdalnie sterowa-
nych. Młodzież będzie mogła 
sprawdzić się na specjalnym 
torze. Wydarzenie zaplano-
wano na 30 kwietnia. Wpi-
sowe - koszt 30 zł, a frajda dla 
dzieci — bezcenna! Obowią-
zują zapisy pod nr tel. 504 147 
313.

Maj czyli rakoniewickie 
zmagania biegowe. Kolejna 
odsłona biegów ponownie 
w rakoniewickim parku miej-
skim. 3 Maja rywalizować 
będą najmłodsi, dzieci szkol-

ne i młodzież. 7 maja nato-
miast odbędzie się I Wiosen-
ny Zlot Turystyczny PTTK. 
W programie między inny-
mi: gra turystyczna, zabawy 
i konkursy sprawnościowe. 
Zgłoszenia do 21 kwietnia 
w Rakoniewickim Ośrodku 
Kultury!

Majowy weekend 13 i 14 
maja to Ogólnopolski Tur-
niej Tańca Towarzyskiego 
- Grand Prix Polski PTT. Bo 
tylko w Rakoniewicach Dan-
ce Ma Sens! Turniej zorga-
nizowany na światowym po-
ziomie, o czym mogliśmy się 
przekonać w ubiegłorocznej 
edycji. To trzeba zobaczyć! 
Miejsce - Hala Sportowo - 
Widowiskowa w Rakoniewi-
cach.

Również na 13 maja za-
planowano Jarmark na 
Rodzinnych Ogródkach 
Działkowych w Rakonie-
wicach. W godzinach 14:00 
- 19:00 czekają na Pań-
stwa między innymi: pokaz 
pierwszej pomocy, różnego 
rodzaju warsztaty i wystę-
py muzyczne. Dla najmłod-
szych konkursy, gry i zaba-
wy oraz teatrzyk. Ponadto 
pokaz motocykli, coś dla fa-
nów dwóch kółek. Fotobud-
ka, animacje oraz konkursy 
kulinarne. Dla każdego cos 
fajnego! Już dziś serdecznie 
zapraszamy!

Koniec maja plasuje się pod 
kątem sportu. Zaplanowano 
między innymi turniej pił-
karski czy strażackie zma-
gania sportowe tym razem 
w Jabłonnie!
Początek czerwca zapowiada 

Co przyniesie wiosna?
się równie intensywnie. Dni 
Rakoniewic zaplanowano na 
3-4 czerwca. Znajdzie się coś 
dla najmłodszych, jak i tych 
nieco starszych. Przedział 
wiekowy zaplanowano od 
0 do 150 :) ! Również w tym 
terminie Gmina Rakoniewice 
zaprezentuje się na IV Krajo-
wych Dniach Pola — Sielinko 
2023, niedaleko Opalenicy. 
16 i 17 czerwca wszyscy obio-

rą kierunek na Rakoniewice 
za sprawą Antidotum Air 
ShowLeszno! Ubiegłoroczna 
edycja była wspaniałą okazją 
do promocji Gminy i Wielko-
polskiego Muzeum Pożarnic-
twa.

Ale to nie wszystko! 16 lip-
ca w niedzielne przedpołu-
dnie w rakoniewickim parku 
miejskim po raz pierwszy 

odbędzie się Runmageddon 
dla dzieci i młodzieży! Tak, 
dobrze czytacie! Szykuje 
się ponad kilometr wyjąt-
kowej, błotnej zabawy z co 
najmniej 10 ekscytującymi 
przeszkodami! Nie zabraknie 
ciekawych pakietów starto-
wych oraz niezapomnianych 
wrażeń. Wasze pociechy po-
dziękują Wam za tę rozryw-
kę. Więcej informacji na ten 

temat udzieli Kierownik Hali 
- Michał Serwa, tel. 889 222 
418.

Prosimy o śledzenie stron 
internetowych Gminy Ra-
koniewice, Rakoniewickie-
go Ośrodka Kultury oraz 
Hali Widowiskowo - Spor-
towej. Na bieżąco będziemy 
Państwa informować o nad-
chodzących wydarzeniach!

Dnia 25.04.2023 r. odbędą się uroczystości w 86 rocznicę śmierci Michała Drzymały.
Godz. 16:00 - sztuka czytania w 3 aktach - Drzymała i jego wóz        /         Godz. 17:30 - Rajd pieszy zbiórka: wóz Michała Drzymały.       /           Meta: Drzymałowo

Zapisy:  e-mail: sekretariat@rokrakoniewice.pl  lub Tel. 665 318 233
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W niedzielę, 2 kwietnia 
w Grodziskiej Hali Sportowej 
odbył się drugi Turniej Mini 
Koszykówki pod patronatem 
Starosty Grodziskiego.

W tej edycji zagrały dru-
żyny chłopców i dziewczyn 
z rocznika 2012 i młodsi.

Uroczystego otwarcia do-
konał Starosta Grodziski Ma-
riusz Zgaiński, wraz z Prze-

wodniczącym Rady Powiatu 
Grodziskiego Sebastianem 
Skrzypczakiem, Członkiem 
Zarządu Powiatu Grodzi-
skiego Piotrem Kandulskim, 
a także Dyrektorem Grodzi-
skiej Hali Sportowej Macie-
jem Mendlem.

Wśród zaproszonych dru-
żyn gościliśmy:
a BASKET CLUB OBRA KO-

ŚCIAN
a MMKS JUNAK WŁOCŁA-
WEK
a UKS GO BASKET KICIN
a BASKET GRODZISK 2020 
M
a BASKET GRODZISK 2020 K

Mecze odbywały się 
w przyjaznej atmosferze 
z udziałem licznie przyby-
łych kibiców.

O godz. 12.00 swój występ 
zaprezentowały grupy ta-
neczne JEDYNKI i PINK z SP1 
w Grodzisku Wielkopolskim 
z trenerką Małgorzatą Wolan.

Nad organizacją turnieju 
czuwali wolontariusze, na 
co dzień grający w klubie Ba-
sket Grodzisk 2020, którzy 
zapewnili oprawę muzycz-
ną, sędziowali i obsługiwali 

kawiarenkę.
Uroczystego zakończe-

nia, podsumowania tur-
nieju i wręczenia medali 
oraz nagród dla wszystkich 
zawodników dokonał Prze-
wodniczący Rady Powia-
tu Grodziskiego Sebastian 
Skrzypczak wraz z Dyrekto-
rem Grodziskiej Hali Sporto-
wej Maciejem Mendlem.

Każdy zawodnik i trener 
otrzymał pamiątkowy medal 
oraz nagrody, ufundowane 
przez Powiat Grodziski.

Wszystkim przybyłym 
drużynom serdecznie dzię-
kujemy za przybycie na tur-
niej, a kibicom za wspaniały 
doping i gorącą, sportową 
atmosferę!

Zdjęcia: Ksenia Domagała

Turniej Minikoszykówki pod patronatem Starosty Grodziskiego

W czwartek, 30 marca 2023 
r. w Auli Liceum Ogólno-
kształcącego im. Juliusza 
Słowackiego w Grodzisku 
Wielkopolskim odbył się VII 
Konkurs Wiedzy o Powiecie 
Grodziskim dla uczniów szkół 
podstawowych. W konkursie 
wzięło udział 31 uczniów ze 
szkół w Powiecie Grodziskim.

Wszyscy uczestnicy kon-
kursu spotkali się w Auli 
szkoły, gdzie powitała ich 
Dyrektor Liceum Katarzyna 
Nowak-Pierszalska. Następ-
nie uczniowie zmierzyli się 
z testem, który pozwolił wy-
łonić grono najlepszych. Po 
pierwszej części młodzież 
z uwagą wysłuchała wystą-
pienia Starosty Grodziskiego 
Mariusza Zgaińskiego, który 
przybliżył uczniom zasady 
funkcjonowania samorzą-
du terytorialnego, a przede 
wszystkim sprawy związa-
ne z działalnością Powiatu 
Grodziskiego. Po obradach 
komisji, do części ustnej fina-
łu, którą poprowadził Prze-
wodniczący Rady Powiatu 
Grodziskiego i zarazem na-
uczyciel Grodziskiego „Sło-
waka” Sebastian Skrzypczak, 
zakwalifikowało się sześciu 
uczniów.

W finale odbyły się trzy 
rundy pytań ustnych, po 
których jury wyłoniło trzech 
najlepszych uczestników. 
Następnie zmierzyli się oni 

z trzema seriami pytań ust-
nych, co pozwoliło wyłonić 
zajęte miejsca. I tak:

– I miejsce zdobyła uczen-
nica ze Szkoły Podstawowej 
nr 4 im. kpt. Józefa Rejdycha 
w Grodzisku Wielkopolskim;

– II miejsce zdobył uczeń 
ze Szkoły Podstawowej nr 
4 im. kpt. Józefa Rejdycha 
w Grodzisku Wielkopolskim;

– III miejsce zdobył uczeń 
ze Szkoły Podstawowej nr 2 
im. Powstańców Wielkopol-
skich w Grodzisku Wielko-
polskim.

Z kolei wyróżnienia przy-
znano:

Dwóm uczennicom ze 
Szkoły Podstawowej nr 4 im. 
kpt. Józefa Rejdycha w Gro-
dzisku Wielkopolskim oraz 
uczniowi ze szkoły Podsta-
wowej nr 1 im. Polskich Olim-
pijczyków w Grodzisku Wiel-
kopolskim.

Wręczenia nagród dokona-
li: Starosta Grodziski Mariusz 
Zgaiński, Przewodniczący 
Rady Powiatu Grodziskiego 
Sebastian Skrzypczak, Mag-
dalena Kalemba Borowczak 
- Radna Powiatu Grodziskie-
go oraz nauczyciel w Szkole 
Podstawowej w Granowie, 
Dyrektor Liceum Ogólno-
kształcącego im. J. Słowac-
kiego – Katarzyna Nowak-
-Pierszalska oraz Pani Dorota 
Adam - nauczyciel Grodzi-
skiego „Słowaka”.

VII Konkurs Wiedzy o Powiecie Grodziskim
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Młodzi nie patrzą optymi-
stycznie na to, co dzieje się 
w Kościele. Takie wnioski pły-
ną ze zorganizowanej w czasie 
ferii zimowej szkoły Instytu-
tu Tertio Millennio. Instytut 
propaguje papieską myśl spo-
łeczną i dwa razy w roku przy-
gotowuje takie spotkania dla 
młodych.

W ferie odbywała się 
54. zimowa szkoła - mówił 
w porannej rozmowie Radia 
Poznań prezes instytutu Jan 
Jaśkowiak.

- W trakcie szkoły pojawiło 
się wiele pytań, dlaczego np. 
dochodzi do tak złych rzeczy 
w Kościele, dlaczego te me-
chanizmy nie funkcjonowały 
dotychczas. Tak, że było wiele 
takich pytań.

- Chodzi przede wszystkim 
o kwestie obyczajowe, pedo-
filii.

- Tak, przede wszystkim, 
bo to niestety wpływa na po-
strzeganie Kościoła i jeśli ten 
element nie będzie oczysz-
czony, niestety ciężko będzie 
dotrzeć do młodego pokole-
nia - mówił Jan Jaśkowiak.

W zajęciach zimowych i let-
nich uczestniczą osoby szcze-
rze zaangażowane w życie 
Kościoła, które też codziennie 
zadają sobie te trudne pytania 
- mówił gość porannej roz-
mowy. Jego zdaniem obecnie 
brakuje instytucji czy organi-
zacji, które podejmują się de-
baty intelektualnej na tematy 
związane z Kościołem.

Poniżej cała rozmowa:

Cezary Kościelniak: Dziś 
naszym gościem jest Jan 
Jaśkowiak - prezes Insty-
tutu Tertio Millennio. Za-
łożony w 1995 roku przez 
ojca Macieja Ziębę instytut 
pełni misję propagowania 
papieskiej myśli społecznej, 
szczególnie myśli Jana Pawła 
II, ale także otwiera debatę, 
dyskusję o roli, miejscu ka-
tolików świeckich we współ-
czesnym życiu publicznym, 
we współczesnym świecie. 
Panie prezesie, co nowemu 
pokoleniu - pytam o młode 
pokolenie, bo to jest główny 
odbiorca instytutu - mówi 
współczesna, dzisiejsza myśl 
papieska? Czy można z nią 

dotrzeć do młodego pokole-
nia?
Jan Jaśkowiak: Jest to pytanie 
na pewno bardzo złożone. 
Jesteśmy po 54. edycji szkoły 
zimowej, gdzie staraliśmy się 
poruszać właśnie tę tematy-
kę przez spotkania związane 
między innymi z katolicką 
nauką społeczną, ale także 
z nauczaniem poszczególnych 
papieży, papieża Jana Pawła 
II, Benedykta XVI, ale także 
Franciszka i jest to na pewno 
temat niezwykle ważny, ale też 
wymagający przedstawienie 
w odpowiedni sposób. Nieste-
ty szczególnie wśród młode-
go pokolenia coraz mniej jest 
zainteresowania nauczaniem 
papieskim, dlatego w instytu-
cie staramy się to przedstawiać 
i prezentować w przystępny 
sposób i mam nadzieję, że 
dzięki temu młode osoby będą 
mogły formować się i zgłębiać 
nauczanie papieskie.

Dopowiedzmy - 54 szkoła 
zimowa Instytutu Tertio 
Millennio to jest takie miej-
sce, w którym studenci, 
doktoranci z całej Polski 
z różnych uczelni polskich, 
także poznańskich, spoty-
kają się z intelektualistami, 
dziennikarzami, artystami, 
a głównym motywem tego-
rocznej szkoły było hasło 
„Chrześcijanin we współcze-
snym świecie”. Jak pan oce-
nia uczestników? W sensie, 
czy jest potrzeba na takie 
spotkania? Czy jest potrzeba 
na rozmowę, czy jest w świe-
cie, gdzie wszystko jest on-
-line jeszcze miejsce na taką 
formułę?
Uważam, że tak, bo tylko spo-
tkanie twarzą w twarz, wy-
miana myśli na żywo może 
być tą formułą, która pozwala 
zarówno uczestnikom, roz-
wiewać poszczególne dyle-
maty, ponieważ każdy z nas 
je ma, ale to też niezwykła 
wartość poznawania wzajem-
nie uczestników i też wymie-
niania się myślami, ponieważ 
przyjechali do nas uczestnicy 
z całej Polski. W tym roku 
widzę, że w większości są 
to osoby, które angażują się 
w różnych częściach Polski 
w różne wspólnoty, czyli są to 
osoby zaangażowane społecz-

nie, więc my w trakcie szkoły 
chcieliśmy dać taki warsztat 
i też wzmocnić kompetencje, 
żeby po takiej szkole uczest-
nicy mogli zarówno z odwagą, 
ale też większą wiedzą działać 
w swoich środowiskach.

Macie jakiś feedback, wiem, 
że instytut to także absol-
wenci, to też ci, którzy kie-
dyś byli uformowani przez 
szkołę zimową, także letnią. 
Wspomnijmy, że jest rów-
nież anglojęzyczna szkoła 
letnia prowadzona przez 
papieskiego biografa, ale 
czy można powiedzieć, że ci 
ludzie przynoszą jakieś owo-
ce? W jakiś sposób wracają, 
przynoszą jakieś owoce tej 
formacji?
Myślę, że tak. W instytucie 
prowadzimy zarówno spo-
tkania edukacyjne dla osób, 
które dopiero zaczynają przy-
godę z instytutem, ale stara-
my się z naszymi absolwen-
tami mieć regularny kontakt 
przez organizację spotkań 
formacyjnych, między innymi 
Weekend z Bożym Ciałem, ale 
również przed świętami Wiel-
kanocnymi. Teraz spotkamy 
się w Laskach pod Warszawą, 
także staramy się, żeby to nie 
było jednorazowe spotkanie 
z instytutem, tylko, żebyśmy 
utrzymywali relację, żeby to 
było takie miejsce, gdzie oso-
by zaangażowane w działal-
ność społeczną, chrześcijanie, 
żeby mogli naładować baterie 
i później aktywnie działać 
w swoim środowisku.

Chciałbym wrócić do tych 
trudności kulturowych - tak 
to nazwijmy, które w śle-
dzeniu, w myśleniu, w pro-
pagowaniu także myśli pa-
pieskiej. To chyba nie jest 
najmodniejszy temat w tym 
momencie?
Na pewno nie, tym bardziej, 
że szkołę organizowaliśmy 
w trakcie ferii. Dla młodych 
osób to nie jest popularna 
forma, żeby w trakcie ferii 
dodatkowo spędzać czas na 
edukacji w przerwie między 
studiami. Część studnetów - 
słyszę, że woli jechać np. za 
granicę na wycieczkę kilku-
dniową i to jest jak najbardziej 
zrozumiałe.

Albo do pracy.
Albo do pracy niestety, ale to, 
że myślimy w tak dużej grupie 
- ponad 20 uczestników z ca-
łej Polski - świadczy o tym, że 
temat nadal jest aktualny 
i dzięki szczególnie absol-
wentom, którzy uczestniczyli 
w poprzednich edycjach, któ-
rzy też są - można powiedzieć 
- ambasadorami tych szkół, 
dzięki temu ten projekt mo-
żemy kontynuować i za chwilę 
będziemy przymierzać się do 
organizowania kolejnej szko-
ły.

Ale wracam do kwestii może 
nie tyle pewnych zasobów 
czasowych, ma pan rację, że 
to może nie jest priorytet dla 
młodych ludzi właśnie ten 
temat, ale czy jest pańskim 
zdaniem jakiś specyficzny 
opór, żeby rozmawiać dziś 
o papieskiej ekonomii, o wi-
zji chrześcijanina w sekula-
ryzowanym świecie, o wy-
twarzaniu pewnego modelu 
katolika współczesnego czy 
raczej jest to opór tylko i wy-
łącznie medialny? To znaczy 
chętni ludzie o tym dysku-
tują, ale przez to, że nie ma 
tego w mediach, to po taką 
refleksję się nie sięga?
Ja myślę przede wszystkim, że 
jest to złożony temat i z jednej 
strony nie jest on popularny 
i też myślę szczególnie wśród 
młodego pokolenia ze wzglę-
du na kondycję, w jakiej znaj-
duje się obecnie Kościół ka-
tolicki, też te trudne sprawy, 
które w nim są obecnie.

To od razu zapytam, jak 
młodzi, którzy byli na szko-
le zimowej postrzegają dziś 
Kościół? Czy to jest takie 
spostrzeganie krytyczno 
kryzysowe, to znaczy musi-
my odczekać długo, długo, 
żeby się coś zmieniło, czy 
jest to raczej takie optymi-
styczne spojrzenie na Ko-
ściół, które z tych stanowisk 
dominowało?
Na pewno nie było to opty-
mistyczne spojrzenie. To było 
spojrzenie osób szczerze za-
angażowanych w działalność 
Kościoła, misję Kościoła, ale 
też w trakcie szkoły pojawiło 
się wiele pytań, dlaczego np. 
dochodzi do tak złych rzeczy 

w Kościele, dlaczego te me-
chanizmy nie funkcjonowały 
dotychczas. Tak, że było wiele 
takich pytań.

Przede wszystkim kwestie 
obyczajowe, pedofilii.
Tak, przede wszystkim, bo to 
niestety wpływa na postrze-
ganie Kościoła i jeśli ten ele-
ment nie będzie oczyszczony, 
niestety ciężko będzie dotrzeć 
do młodego pokolenia i te 
osoby, które tutaj są, są szcze-
rze zaangażowane w życie 
Kościoła, ale też codziennie 
zadają sobie te trudne pyta-
nia, ale może właśnie takie 
miejsce, gdzie wszyscy może-
my o tym porozmawiać szcze-
rze, otwarcie, ale też podzielić 
się swoimi wątpliwościami, to 
sprawie - myślę, że to jest bo-
gactwo tej szkoły.

I o to chciałem na koniec 
zapytać, ponieważ patrząc 
na rynek idei wewnątrz Ko-
ścioła, inicjatywy Instytutu 
Tertio Millennio są unika-
towe.  Powiem szczerze, że 
ja nie znam takiego miejsca, 
gdzie można by zaprosić 
ludzi o różnych profilach 
politycznych, bo tutaj są lu-
dzie, którzy głosują na różne 
partie, mają różne poglądy 
polityczne, różne doświad-
czenia zawodowe, gdzie 
można w sposób otwarty, 
z szacunkiem, z wzajemną 
życzliwością można o tych 
sprawach rozmawiać. Czy 
nie jest tak, że to, że to jest 
wyjątek, to trochę chyba nie 
dobrze świadczy o polskim 
Kościele, bo to powinna 
być reguła? To powinna być 
inicjatywa jedna z wielu. 
Tymczasem jest chyba taką 
samotną wyspą do tego typu 
dyskusji. Nie ma wiele ta-
kich inicjatyw w Polsce.
Obecnie brakuje instytucji, 
organizacji, które podejmują 
się debaty intelektualnej na 
tematy związane z Kościołem 
i to jest jeden element. Kolejny 
związany jest również z tym, 
że w Kościele jest wiele ini-
cjatyw, które mają charakter 
bardziej społeczny, forma-
cyjny i to jest również bardzo 
potrzebne, aczkolwiek jeśli 
zapominamy i pomijamy ten 
drugi filar, to niestety zamy-

kamy się we własnym środo-
wisku.

A jest przestrzeń na deba-
tę w Kościele taką właśnie 
otwartą? Taką, która różne 
głosy stara się wyważać, sta-
ra się też odpowiedzieć na 
trudne pytania, uważa pan, 
że taka przestrzeń nie tylko 
w instytucie, ale i w Koście-
le, ona jest czy jej nie ma?
Jest, przy czym powinna być 
ukazywana w większym stop-
niu, ponieważ - to też zazna-
czę - wszyscy jesteśmy człon-
kami Kościoła i wszystkich 
nas dotykają te trudności, 
które się w nim znajdują, ale 
nasza postawa nie może ogra-
niczać się wyłącznie do recen-
zowania i krytykowania, tylko 
przez to, że jesteśmy częścią 
Kościoła, to też powinniśmy 
na tyle, na ile potrafimy wziąć 
odpowiedzialność za jego 
przyszłość.

Instytut Tertio Miilennio 
jest otwarty na tych, którzy 
chcieliby dołączyć, szcze-
gólnie na ludzi młodych, 
na sam koniec - co na przy-
szłość, co mógłby pan za-
powiedzieć i w jaki sposób 
może zachęcić do udziału 
naszych słuchaczy?
W ostatnim roku otworzy-
liśmy oddziały regionalne, 
między innymi w Krako-
wie, Lublinie, Warszawie, 
w Poznaniu jeszcze nie, acz-
kolwiek myślę, że w tym roku 
również oddział poznański 
zostanie otwarty. Przede 
wszystkim chciałbym zachę-
cić do kontaktu, do otwarcia 
naszej strony internetowej, 
do udziału w poszczególnych 
inicjatywach. Ostatnio za-
kończyliśmy szkołę zimową, 
w lipcu będzie międzynarodo-
wa szkoła dla osób zarówno 
z Ameryki Północnej, Europy 
Środkowej prowadzona w ję-
zyku angielskim.

Dla wszystkich studentów, 
którzy znają angielski.
Tak, wszyscy mogą aplikować 
i też właśnie w trakcie mię-
dzy innymi takich wydarzeń 
będziemy mierzyć się z tymi 
trudnymi pytaniami i wątpli-
wościami, które każdy z nas 
posiada.

Pesymizm młodych na to, co dzieje się w Kościele

AUTORYZOWANY DEALER: 
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Odsunięcie PiS od władzy 
jako propozycja opozycji to za 
mało - mówi posłanka PiS Ja-
dwiga Emilewicz. Polityk była 
gościem Kluczowego Tematu 
Radia Poznań.

Jak mówi, obserwując dzia-
łania opozycji, zwłaszcza Do-
nalda Tuska, przeciera oczy ze 
zdumienia.

„W polityce liczy się też 
sprzedaż marzenia o przy-
szłości, o Polsce. Tego Donald 
Tusk nie jest w stanie przed-
stawić” - mówi Emilewicz. 
Dodaje, że ona i jej partyjni 
koledzy z Prawa i Sprawiedli-
wości skupiają się jednak nie 
na opozycji, ale na własnych 
działaniach.

Spotykam się w każdej gmi-
nie z wyborcami, nie nagania-
nymi, tylko tymi, którzy chcą, 
często z opozycji i to są bar-
dzo dobre rozmowy. Wczoraj 
Luboń, w ubiegłym tygodniu 
Buk, w najbliższych dniach 
Kostrzyn. Robią to moi kole-
dzy - minister Szynkowski, 
poseł Wróblewski, więc my 
spotykamy się bezpośrednio 
i o tym rozmawiamy i nie pa-
trzymy na opozycję - mówi 
posłanka. 

„Patrząc na analizę tych, 
którzy zajmują się technika-
liami wyborczymi to wydaje 
się, że nie ma żadnego zna-
czenia, czy lista będzie wspól-
na, czy listy będą rozdzielone. 
Wątpię, czy będzie premia 
z połączenia” - mówi w kon-
tekście opozycji Jadwiga Emi-
lewicz.

Cała rozmowa poniżej:
Roman Wawrzyniak: Kiedy 
Donald Tusk jest prawdzi-
wy? Kiedy mówi do swojego 
wyborcy - „z jakiej paki pa-
nie”? Czy kiedy do innego 
wyborcy mówi, że odbiera 
mu głos? Czy może wtedy 
kiedy mówi, że katolicy nie 
powinni głosować na Prawo 
i Sprawiedliwość i Konfede-
rację?
Jadwiga Emilewicz: Trudno 
powiedzieć, Donald Tusk 
zmiennymn jest. Rozmawia 
z wyborcami i zobaczymy, jaki 
przyniesie to skutek, czy uda 
się przebić ten magiczny sufit. 
Niewątpliwie to zasługa Do-
nalda Tuska, że z 12-15 proc. 
PO dotarła do 30 proc., ale 
słupek stoi. Takie odpowiedzi 
są aroganckie i nieroztropne, 
w ten sposób traktowanie ko-
gokolwiek to jest... Słyszymy, 

że spotkania są otwarte, ale 
chyba są kwestie niewygod-
ne, o których Donald Tusk nie 
chce rozmawiać.

A propos przebijania szkla-
nego sufitu, którego od 
dłuższego czasu nie może 
przebić, na co liczyli jego 
współpracownicy? Czy myśli 
pani, że to może doprowa-
dzić do sytuacji, że zostanie 
w pewnym momencie pod-
mieniony na Rafała Trza-
skowskiego?
Obserwuję kampanię nie tylko 
jako ktoś, kto jest przedmio-
tem tej kampanii, ale też jako 
politolog. Przecieram oczy ze 
zdumienia, patrząc na opozy-
cję, bo jeżeli po ośmiu latach 
bycia w opozycji, czyli z du-
żym apetytem, żeby zmienić 
ten układ sił w parlamencie...

I przy sprzyjającej sytuacji 
geopolitycznej.
Oczywiście, bo nie ma innego 
rządu po 89 roku, który miał-
by 2 lata pandemii a następnie 
wojnę i związane z tym trud-
ności. Jeśli jedynym postu-
latem jest odsunięcie PiS od 
władzy, a jeśli to zrobimy to 
będzie kraina mlekiem i mio-
dem płynąca, to chyba zdecy-
dowanie za mało. W polityce 
liczy się też sprzedaż marze-
nia o przyszłości, o Polsce. 
Tego Donald Tusk nie jest 
w stanie przedstawić.

Realizuje swoje marzenia. 
Nie tylko odsunąć PiS od 
rządów, ale wsadzić za krat-
ki.
Swoje marzenie o powrocie 
do aktywności politycznej tuż 
przed emeryturą. Choć w jego 
przypadku będzie premierem-
-emerytem.

Dobrze wynagradzanym.
Przedziwna sytuacja, w książ-
kach historycznych będzie 
opisywana. Bo „odbieram 
panu głos”, „wsadzę was za 
kratki”. Dwa postulaty, które 
mają być fundamentem przy-
szłego rządu, to za mało. Ale 
ocenią to wyborcy za 200 dni.

Z publicznych wypowiedzi 
Romana Giertycha moż-
na wyciągnąć dosyć prosty 
wniosek o takiej strategii 
opozycji na tę kampanię, że 
najpierw idziemy osobno, 
a potem połączymy te małe 
rzeczki w jeden duży nurt 

i pokonujemy znienawidzo-
ny PiS. Czy państwo widzicie 
taki plan? Czy bierzecie go 
pod uwagę?
My nie powinniśmy zajmo-
wać się taktyką czy strategią 
opozycji, tylko powinniśmy 
zajmować się sami sobą, żeby 
powiedzieć, co udało się zro-
bić przez osiem lat i, co zro-
bimy. Spotykam się w każdej 
gminie z wyborcami, nie na-
ganianymi, tylko tymi, któ-
rzy chcą, często z opozycji 
i to są bardzo dobre rozmowy. 
Wczoraj Luboń, w ubiegłym 
tygodniu Buk, w najbliższych 
dniach Kostrzyn. Robią to moi 
koledzy - minister Szynkow-
ski, poseł Wróblewski, więc 
my spotykamy się bezpośred-
nio i o tym rozmawiamy i nie 
patrzymy na opozycję. Patrząc 
na analizę tych, którzy zaj-
mują się technikaliami wy-
borczymi to wydaje się, że nie 
ma żadnego znaczenia, czy 
lista będzie wspólna, czy listy 
będą rozdzielone. Wątpię, czy 
będzie premia za połączenie. 
Jeżeli te partie będą zajmo-
wać się tylko tym, czy będzie 
wspólna lista, czy nie, to zde-
cydowanie za mało, żeby wy-
grać.

Opozycja swoimi mediami 
moim zdaniem cały czas 
próbuje grać w prekampanii 
Janem Pawłem II. Ostatnio 
nawet dziennikarka Gazety 
Wyborczej pisała o tym, że 
coś łączy gwałciciela nielet-
niej Romana Polańskiego 

z Janem Pawłem II. Czy takie 
manipulacje przyniosą zwy-
cięstwo Donaldowi Tusko-
wi?
Wplatanie wątku Jana Paw-
ła II w kampanię jest wysoce 
niemoralne. Ja ostatnio oglą-
dałam wywiad z autorem tej 
słynnej skandalizującej książ-
ki, dotyczącym kardynała 
Sapiehy. Jadowity, bardzo pu-
blicystyczny wywiad stawia 
pod znakiem zapytania realne 
intencje badaczy tez stawia-
nych w publicystyce i w pro-
gramach.

Wcześniej autor książki 
z Donaldem Tuskiem. Przy-
padek?
Najgorsza rzecz, jaka mogła-
by się wydarzyć Polsce, gdy-
byśmy fundamenty aksjolo-
giczne i kwestie autorytetów, 
które pozostawały poza po-
działami politycznymi wpletli 
dzisiaj w kampanię wyborczą.

Jeśli słyszymy takie słowa, że 
coś łączy gwałciciela Polań-
skiego z Janem Pawłem II, to 
budzi niepokój.
To znaczy, że już język polity-
ki sięgnął bruku. Powinniśmy 
wszyscy wykonać dwa kroki 
wstecz.

Mamy w Poznaniu, rządzo-
nym przez PO, taką sytu-
ację przyjęcia zgłoszenia 
o zgromadzeniu publicznym 
w trzech miejscach związa-
nych z Janem Pawłem II od 
8:00 do 22:00, co jest oczy-

wistą blokadą dla obrońców 
papieża, czy tych wszyst-
kich, którzy chcieli 2 kwiet-
nia o nim wspomnieć w cza-
sie modlitw czy spotkań.
Przypomnijmy sobie, że 2 
kwietnia od lat jest wyjątko-
wą datą. 2 kwietnia, kiedy 
zmarł Jan Paweł II, ja byłam 
w Brukseli, mnóstwo pracu-
jących tam Polaków, wierzą-
cych i niewierzących groma-
dziło się w kościołach. Nie 
wspomnę o tym, co działo się 
w Polsce. Od tamtego czasu, 
co roku 2 kwietnia jest dniem 
święta zadumy, refleksji. 
Mamy naprawdę niewiele na-
zwisk w historii Polski, które 
dla nas są ważne, ale nawet 
jeśli ktoś nie jest wierzący, to 
były takimi okrętami flago-
wymi przez które Polska była 
rozpoznawalna i tym nazwi-
skiem największym, w wieku 
XX był Jan Paweł II.

Czy jest to intryga, prowoka-
cja (zapowiedziane zgroma-
dzenia przyp. red.)? 
Mam nadzieję, że nie. To by-
łoby bardzo nieroztropne. 
Rozumiem, że władze miasta 
mogą się tłumaczyć, że każdy 
ma prawo zgłosić, natomiast 
magistrat nie jest bezrozum-
nym ciałem, tylko powinien 
podejmować jakąś refleksję.

Zastanawiam się, czy miasto 
zachowałoby się tak samo, 
gdyby ktoś chciał w ten spo-
sób zablokować spotkanie 
z Donaldem Tuskiem.
Na przykład. Warto zadać to 
pytanie w magistracie. Próba 
blokady spotkań tego dnia jest 
działaniem nieroztropnym, 
to nie jest wiec wyborczy. To 
jest próba ważniejszej reflek-
sji i próba zrobienia kroku 
wstecz w tym trudnym cza-
sie, abyśmy się nie pozabijali. 
Więc warto nie eskalować, 
tylko być może miasto żeby 
zrobiło krok wstecz.

Co pani będzie robiła 2 
kwietnia?
Spędzimy czas z rodziną. Dla 
nas 2 kwietnia 2005 roku był 
wyjątkowy. Miesiąc później 
urodził się nasz pierwszy syn 
- 18 maja, urodził się tuż po 
północy, przyjaciele mówili 
- magiczna data, w rocznicę 
urodzin Jana Pawła II, w roku 
jego śmierci.

Nosi imię Karol?

Drugie imię. To czas, kiedy 
współtworzyłam Klub Ja-
gielloński na uniwersytecie. 
Wydawaliśmy pismo „Presje” 
- wydawane do dziś. Po śmier-
ci Jana Pawła II wydaliśmy nu-
mer z nim związany „Pokole-
nie JP2”, wielu napisało swoje 
teksty, mówiliśmy jak wpłynął 
na nasze życie. Myśmy się 
w tym pontyfikacie urodzili, 
nabraliśmy dorosłości.

Kto by pomyślał, że tamte 
słowa mogą mieć takie zna-
czenie, mogą być świadec-
twem.
To jest taki dzień, kiedy sta-
ramy się chłopcom naszym, 
którzy urodzili się po śmierci 
Jana Pawła II przypominać, 
pokazywać ten drogowskaz, 
który dla nas ma ogromne 
znaczenie.

Czy kupiła pani już samo-
chód na prąd? Jak pani oce-
nia zakaz rejestrowania no-
wych pojazdów spalinowych 
po 2035 roku?
Nie mam samochodu na prąd, 
chociaż w czasie kampanii 
w 2019 roku pożyczyłam na 
ten czas taki samochód. Ja 
bardzo lubię jeździć jak mogę. 
Przyspieszenie cichutkie, 
w mieście to wygodny śro-
dek. Rewolucja elektryfika-
cji transportu, wytwarzania 
energii, ogrzewania, dzieje się 
inaczej, niż pozostałe rewo-
lucje. Nie za sprawą postępu, 
ale legislacji, którą przyspie-
sza zmiana. Obawiam się, że 
ta rezolucja jest pobożnych 
życzeniem, że my-Europa 
nie będziemy zdolni. Kwestia 
produkcji to jedno, ale jeżeli 
będziemy chcieli je wszystkie 
doładować, to dziś w Europie 
nie mamy tyle gigawatów.

Ale na Twitterze napisała 
pani, że po 2035 roku bę-
dzie można produkować 
samochody na paliwo syn-
tetyczne. Czy pani się z tego 
cieszy?
Pisałam to wiedząc, że bę-
dzie zmiana. Wydawało mi 
się, że to idzie w inną stronę, 
że mówimy o biokomponen-
tach, które będzie można do-
dawać do paliw. Okazało się, 
że mówimy o paliwach syn-
tetycznych. To rozwiązanie 
złe, jeżeli spojrzymy na de-
rogację na razie to deklaracja 
polityczna, niż coś, co ma się 
wydarzyć realnie.

Przecieram oczy ze zdumienia, patrząc na opozycję

P. H. ANDRZEJ CIORGA
OSPRZĘT ELEKTRYCZNY, ARMATURA SANITARNA

PŁYTKI, KLEJE, FARBY, SILIKONY, GWOŹDZIE, ŚRUBY

WIELICHOWO, ul. Ogrodowa 11, tel. 61/44 40 145
RAKONIEWICE, ul. Garbary, tel. 61/44 41 062
RAKONIEWICE, ul. Kościelna, tel. 61/44 41 007
NOWY TOMYŚL ul. Długa, tel. 61/44 21 068, 61/44 41 210
KAMIENIEC, ul. Główna 23, tel. 61/44 24 841
CZYNNE OD 7.00 DO 18.00   SOBOTY 7.00 - 15.00
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W piątek, 31 marca br. w No-
wotomyskim Ośrodku Kultury 
miało miejsce niezwykłe wy-
darzenie kulturalne, benefis 
Adama Polańskiego, który już 
od 33 lat tworzy wyjątkowe 
fotografie, w charakterystycz-
nym dla siebie stylu, rozpo-
znawalnym na całym świecie. 
Podczas autorskiej wystawy 
prac Adama Polańskiego na 
nowotomyskiej scenie zagrał 
muzyczny duet Deriglasoff & 
Nawrocki.

Mieliśmy niezwykłą przy-
jemność, jak na NOK przy-
stało, być widzami zarówno 
wystawy podsumowującej 33 
lata twórczości Adama Polań-
skiego. Twórczości przepięk-
nych portretów. Adam jest 
debeściak. A dwóch pozosta-
łych debeściaków, czyli Olaf 
i Grześ dalitaki koncert, jakii 
to miastodawno nie widzia-
ło i nie słyszało. Dziękujemy 
wam Panowie. – Adam Rybar-
czyk

Adam Polański – nauczy-
ciel, fotograf portrecista, czło-
nek Związku Artystów Foto-
grafików Polskich, z aparatem 
w ręku od 33 lat.

Dwukrotnie otrzymał me-
dal Wielkiej Orkiestry Świą-
tecznej Pomocy za wsparcie 

potrzebujących oraz długolet-
nią współpracę z WOŚP, po-
dwójny laureat tytułu Czło-
wiek Roku w kategorii kultura 
w plebiscycie Głosu Wielko-
polskiego, nagrodzony Fila-
rem Kultury przyznawanym 
przez Nowotomyskie Towa-
rzystwo Kulturalne, ponadto 
otrzymał nagrodę Minister-
stwa Kultury i Dziedzictwa 
Narodowego za organizowany 
od 10 lat Międzynarodowy 

Konkurs Fotograficzny Portret 
Prawdziwy. Jako jedyny Nowo-
tomyślanin został umieszczo-
ny w „Encyklopedii Osobisto-
ści Rzeczypospolitej Polskiej”. 
Jego zdjęcie „Dłonie” zostało 
zlicytowane w Paryżu na 
cele charytatywne za 26 400 
euro. Zdjęcie pod tytułem 
„Pieta” zostało wydrukowa-
ne na okładce największego 
włoskiego dziennika Corrie-
redella Sera. Prace jego autor-

stwa są publikowane w wielu 
magazynach fotograficznych 
w Europie, znajdują się rów-
nież w prywatnych zbiorach 
w Polsce i poza jej granicami.

Adam Polański jest laure-
atem licznych międzynaro-
dowych konkursów fotogra-
ficznych, ma na swoim koncie 
kilkadziesiąt wystaw w kraju 
jak i na całym świecie. Obok 
“PORTRETU PRAWDZIWE-
GO” organizuje również po-

pularny plener fotograficzny 
imienia Andrzeja Bersza.

Znany jest jako fotograf 
gwiazd polskiego filmu, sceny 
muzycznej i nie tylko. Współ-
pracował z takimi nazwiskami 
i zespołami jak: Małgorzata 
Ostrowska, Mateusz Kościu-
kiewicz, Piotr Machalica, 
Tymon Tymański, Litza, 
Luxtorpeda, Carrantuohill, 
Jurek Owsiak, Janusz Gajos, 
Ani Mru-Mru, Andrzej Ponie-
dzielski, Grzegorz Halama, 
Kazik-Kult, Muniek-T.Love, 
Kasia Kowalska, Mela Koteluk, 
Red Lips, Chris Niedenthal, 
Ilona Felicjańska, Krzysztof 
Grabowski, Strachy na La-
chy, Pidżama Porno, Uliczny 
Opryszek, Krzysztof Skiba-
-Big Cyc, Marek Niedźwiecki, 
Sztywny Pal Azji, Kobranoc-
ka, Róże Europy, Ira, Wanda 
i Banda, Closterkeller, Piotr 
Bałtroczyk, Marek Piekar-
czyk, Bukartyk, Siczka- KSU, 
Iżol, Bolewski & Tubis, Jan 
Nowicki, Maciej Stuhr, Ewa 
Błaszczyk, Michał Kocurek, 
Przemek Kossakowski, Bu-
dyń, Kamil Lemie, Michał Ko-
walonek, Kovalczyk, Leszek 
Biolik, Renata Przemyk, John 
Porter, Jan Ptaszyn-Wróblew-
ski, Grzegorz Nawrocki, Olaf 

Deriglasoff, Blueshift, Kapela 
zza Winkla oraz wielu innych.

O zespole:
Olaf Deriglasoff i Grzegorz 

Nawrocki Co by tu napisać 
o Olafie? No kurde, gdybyśmy 
się rozwinęli, to opis sięgnął-
by do końca Facebooka. Z kim 
to on nie tworzył… to może 
hasłowo: Pudelsi, Dzieci Ka-
pitana Klosa, Apteka, Kury, 
Kazik Staszewski, Tymon Ty-
mański, Ten Typ Mes, John 
Porter… można tak wymieniać 
i wymieniać, ale po co? Wpad-
nijcie na koncert zobaczyć 
ten Cyrk Olafa Deriglassofa! 
Warto! Razem z Olafem za-
gra Grzegorz Nawrocki, lider 
zespołu Kobiety – tak, ten 
Nawrocki, który od czasu do 
czasu działa z Maćkiem Cie-
ślakiem, Tymonem Tymań-
skim czy Andrzejem Smoli-
kiem. Nawrocki i Deriglasoff 
– to niezłe combo! Było dużo 
opowieści, było smutno 
i wzruszająco, koncert był 
przekrojem utworów z wielu 
różnych projektów…  się dzia-
ło! Znają się z Adamem od 
dłuższego czasu, i zagrali na 
tym wyjątkowym jubileuszu!!!

Fot. Maciej Kasprzak / 
Wielkopolskamagazyn.pl

Adam Polański 33 lata z aparatem
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EDMUND BOSY

OKRĘGOWA StACJA KONtROLI POJAZDÓW
Dębsko, ul. Rakoniewica 14, 64-050 Wielichowo

Mechanika A Blacharstwo A Lakiernictwo A Pomoc drogowa, A Naprawy bezgotówkowe PZU  A Sklep Auto-części

tel. 61 444 22 17   tel. 61 444 23 15 tel. kom. 604 815 752

PRZEGLĄdY REJESTRACYJNE SAMOCHOdÓW ZASILANYCH GAZEM

SAMOCHODY OSOBOWE „B” I DOSTAWCZE (do 3,5 t.)
SAMOCHODY CIĘŻAROWE „C” (do 16 t.)

SAMOCHODY CIĘŻAROWE „C” (pow. 16 t.)
AUTOBUSY „D”

CIĄGNIKI „T”
PRZYCZEPY I NACZEPY „E” 

Tegoroczna odsłona Poznań 
Motor Show była niezwy-
kle urozmaicona pod kątem 
przygotowanej ekspozycji. 
Uczestnicy wydarzenia mogli 
z bliska zobaczyć najnowsze 
modele wiodących marek 
motoryzacyjnych. Na długiej 
liście reprezentowanych pro-
ducentów znalazły się m. in. 
samochody Mazdy, Mercede-
sa, Grupy Volkswagen, Aston 
Martina, McLarena, Nissana, 
Renault, Forda, Dacii, SsangY-
ong, Suzuki, Hondy, Hyunda-
ia, Kia, Maxusa, czy Skywell.

Równie mocną obsadą 
mógł się pochwalić salon mo-
tocyklowy, gdzie zwiedzający 
oglądali z bliska wiele intere-
sujących modeli jednośladów. 
Honda, Kawasaki, MV Agusta, 
Triumph, Junak, Zero, Super 
Soco, czy debiutująca w Pol-
sce Bimota – przekrój motocy-
klowych marek w niczym nie 
ustępował temu, co mogliśmy 
podziwiać w salonie samo-
chodowym.

Łącznie zwiedzający mogli 
odwiedzić aż 6 stref tema-
tycznych. Ogromnym zainte-
resowaniem cieszyła się strefa 
super-cars, zlokalizowana w 
pawilonie szóstym, gdzie po-
jawiły się sportowe – luksuso-
we samochody. Wystawa PG 
Performance, Positive Ways, 
czy Karlik Luxury Cars przy-
prawiła o szybsze bicie serca 
niejednego fana motoryzacji.

Coś dla siebie znaleźli rów-
nież miłośnicy retro-motory-
zacji, na których czekała eks-
pozycja przygotowana przez 
Automobilklub Wielkopolski. 
Świętująca w tym roku 100-le-
cie swojej działalności orga-
nizacja zabrała ze sobą nie 
tylko zabytkowe samochody, 
ale przy wsparciu Toru Po-
znań, zadbała także o akcenty 

związane z historią wyścigów 
samochodowych. 

Tradycyjnie na Poznań Mo-
tor Show mocną reprezentacją 
wystawców mogła pochwalić 
się strefa tuningu i detailingu. 
Zwiedzający mogli podziwiać 
wiele interesujących projek-
tów, przygotowanych przez 
artystów mechanicznego rze-
miosła. Dopełnieniem czę-
ści ekspozycyjnej była strefa 
technologii motoryzacyjnej, 
której główną gwiazdą była 
poznańska fabryka Volkswa-
gena.

Premierowe pokazy
Nieodłącznym elemen-

tem Poznań Motor Show są 
prezentacje premierowych 
modeli. W tym roku swoje no-
wości zaprezentowała Mazda, 
która do Poznania zabrała 
aż cztery polskie premiery - 
Mazda MX-30 R-EV, Mazda6 
20th Anniversary, Mazda 
CX-5 M Hybrid 2023, Mazda 
CX-60 Diesel. Całą gamę swo-
ich modeli pokazał debiutują-
cy na naszym rynku Maxus, 
a SsangYong pokazał całko-
wicie nowy pojazd ze swojej 
oferty, czyli Torresa.

Plejada gwiazd  
na Poznań Motor Show
Marcowo-kwietniowe wy-

darzenie przyciągnęło wiele 
znanych osobistości z moto-
ryzacyjnego świata. W strefie 
TVN Turbo jak zwykle po-
jawiło się wiele gwiazd ma-
łego ekranu. Nowością była 
obecność znanego podróżni-
ka Dawida Andresa, który po 
raz pierwszy zawitał na Po-
znań Motor Show. Kolejnym 
miejscem obleganym przez 
uczestników targów była Stre-
fa Videoblogerów, w której 
zameldowali się znani inter-

netowi twórcy, tacy jak Kick-
ster, Karolina Pilarczyk, czy 
Gosia Rdest. Oprócz spotkań 
w samej strefie gwiazdy sieci 
pojawiły się na Scenie Głów-
nej Poznań Motor Show, gdzie 
opowiadały o swojej pasji do 
motoryzacji.

Skoro już o Scenie Głów-
nej mowa – ta tętniła życiem 
przez wszystkie cztery dni 
targów. Wśród punktów pro-
gramu nie zabrakło spotkań 
z gwiazdami, prezentacji, pre-
lekcji, czy uroczystości zwią-
zanych z rozstrzygnięciem 
konkursowych rywalizacji. 
Analogiczne miejsce powsta-
ło w Salonie Motocyklowym, 
gdzie za program sceny od-
powiadała redakcja Świata 
Motocykli. Tym sami fani 

jednośladów mieli swoją wła-
sną przestrzeń, w której mogli 
zobaczyć i posłuchać swoich 
ulubieńców.

Obecność gwiazd nie ogra-
niczała się wyłącznie do wy-
mienionych wyżej punktów 
na targowej mapie. W pawi-
lonie 7 pojawiły się gwiazdy 
motosportu – Miko Marczyk, 
Kuba Przygoński i Kajetan Ka-
jetanowicz, czyli ambasado-
rzy Platinum Orlen Oil. Rów-
nie ciekawe spotkania miały 
miejsce w strefie Kamena Ral-
ly Team i Radia Eska.

Program targów wypełniły 
również popisy gwiazd mo-
tocyklowego stuntu oraz sa-
mochodowego driftu. O całą 
oprawę zadbała ekipa Stunt 
Wars Poland, która przez 

wszystkie cztery dni zapewni-
ła wiele pozytywnych wrażeń 
publiczności zgromadzonej 
na Placu Marka.

MOVE, czyli debata na temat 
przyszłości motoryzacji
Najwięksi uczestnicy pro-

cesu transformacji na elektro-
mobilność w Polsce, spotkali 
się w Poznaniu na kongresie 
MOVE 2023 - International 
Mobility Congress na terenie 
Międzynarodowych Targów 
Poznańskich. Producenci 
podkreślali, że do osiągnię-
cia sukcesu zeroemisyjności 
niezbędna jest tania i czysta 
energia oraz dostęp do energii 
odnawialnej. W rozmowach 
ze stroną rządową mówiono 
także o konieczności wprowa-
dzenia programów wsparcia i 
specjalnych rozwiązań, po to, 
aby zachować konkurencyj-
ność sektora przemysłu mo-
toryzacyjnego.

Kongres MOVE, w tym 
roku mocno wychodził poza 
zagadnienia związane z mo-
toryzacją. Panele dyskusyjne 
poświęcone były kluczowym 
wyzwaniom dla polskiej go-
spodarki w kontekście global-
nej walki ze zmianami klima-
tu. Program kongresu MOVE 
został przygotowany we 
współpracy z Polskim Związ-
kiem Przemysłu Motoryza-
cyjnego. W wydarzeniu wzięli 
udział przedstawiciele wszyst-
kich kluczowych gałęzi prze-
mysłu – motoryzacyjnego, 
energetycznego i paliwowego.

 Rywalizacja młodych  
adeptów mechaniki
Projekty edukacyjne od 

zawsze są nieodłącznym ele-
mentem Poznań Motor Show. 
W tym roku przez trzy dni śle-
dziliśmy finałową rywalizację 

w ramach XII edycji Ogólno-
polskich Mistrzostw Mecha-
ników, poznając laureatów w 
następujących kategoriach 
– Młody Mechanik, Elektro-
mobilni, Młody Mechanik 
Maszyn Rolniczych, Młody 
Mechanik Pojazdów Ciężaro-
wych, Młody Lakiernik, Mło-
dy Mechanik Motocyklowy 
oraz Mechanik Zawodowy. W 
piątek z kolei poznaliśmy lau-
reatów Ogólnopolskiego Tur-
nieju Wiedzy Samochodowej 
oraz finału wojewódzkiego 
XIV Ogólnopolskiego Tur-
nieju BRD dla uczniów Szkół 
Specjalnych i Specjalnych 
Ośrodków Szkolno – Wycho-
wawczych.

Blisko 100 tysięcy gości i kolejne 
wydarzenia na horyzoncie
Liczne atrakcje przyciągnę-

ły tłumy miłośników moto-
ryzacji. Targi Poznań Motor 
Show odwiedziło 96 103 gości. 
Tymczasem spoglądając do 
kalendarza możemy zobaczyć 
kolejne interesujące wydarze-
nia:
a Auto Nostalgia | 22-23 
kwietnia 2023 | Expo XXI | 
Warszawa
a Warsaw Caravaning Festival 
| 13-14 maja 2023 | Tor Służe-
wiec | Warszawa
a Retro Motor Show | 6-8 paź-
dziernika 2023 | Międzynaro-
dowe Targi Poznańskie
a Caravans Salon Poland | 26-
29 października 2023 | Mię-
dzynarodowe Targi Poznań-
skie

Tymczasem kolejna edycja 
Poznań Motor Show została 
zaplanowana na przyszły rok, 
od 4 do 7 kwietnia 2024. W 
tym samym czasie odbędą się 
również Targi Techniki Moto-
ryzacyjnej.

Maciej Kasprzak

Wyjątkowa ekspozycja i blisko stutysięczna publiczność 
– podsumowanie Poznań Motor Show 2023

meTrOPOLia POznańSKa

AUTO KOMIS 
Orwat Rafa³   Serdecznie zaprasza

Karpicko, ul. Wczasowa 71/A (wylot na Nowy Tomyśl) 
tel. 600 87 29 15, 68/ 346 81 81

Czynne: Pn. Pt 10.00 18.00, Sob. Niedz. 10.00 14.00
     SKUP AUT ZA GOTÓWKĘ             www.auto-orwat.gratka.pl

Zakład  Szewski „Jar- But”
świadczy usługi: a rozciąganie obuwia a wszywanie zamków a  zelowanie a wymiana fleków

ul. Sienkiewicza 15 ( przy targowisku) w Grodzisku Wlkp

   tel. 535 840 919
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WYKŁADZINY 
DYWANY

Wolsztyn ul. Dworcowa 19
Usługi związane z montażem wykładzin

Prezes Instytutu Wiedzy 
o Rodzinie i Społeczeństwie, 
który był gościem Kluczowe-
go Tematu Radia Poznań po-
wiedział, że najważniejszym 
osiągnięciem programu jest 
likwidacja ubóstwa wśród 
dzieci.

Trzeba przypominać, że 
ten program po pierwsze wła-
ściwie zlikwidował ubóstwo 
wśród dzieci. O tej pladze 
niewiele się mówiło. Także na 
świecie. Najczęściej kojarzono 
ubóstwo z osobami starszymi, 
a tu się okazywało, że w Pol-
sce ta grupa była dotknięta 
ubóstwem. Gdyby nie 500+ 
ten spadek dzietności, który 
dziś obserwujemy, który jest 
efektem procesów zaczętych 
w latach 80, 90., ten spadek 
byłby większy. 500+ wyhamo-
wało - mówi profesor Michał 
Michalski. 

Jak dodaje ekspert - Pol-
ska powinna brać przykład 
z Czech. Według niego, nasz 
południowy sąsiad rozwiązał 
swoje problemy demograficz-
ne. Czeskim rodzicom łatwiej 
wrócić na rynek pracy po wy-
chowaniu dzieci, ponieważ 
dłużej, niż w Polsce jest tam 
niskie bezrobocie.

Cała rozmowa poniżej:

Łukasz Kaźmierczak: Mamy 
kampanię wyborczą na ca-
łego. Śledzę uważnie to, co 
mówią i co kładą na stół par-
tie polityczne. Są tam także 
postulaty dotyczące rodzin 
i takie moje pytanie, czy 
pańskim zdaniem partie od-
robiły lekcję z 500+?
Prof. Michał Michalski: Na 
szybko odpowiadając można 
powiedzieć, że nie.

Dlaczego?
Gdybyśmy zaczęli od partii 
rządzącej moglibyśmy powie-
dzieć, że tak, zresztą dzisiaj po 
latach widać, jak dobrą decy-
zją był ten program. Dzisiaj, 
skoro dyskusja w kampanii 
skupia się na tym, jak dzisiaj 
przebić to 500+...

Demograficzno-rodzinny 
poker się z tego robi.
Tak, więc to pokazuje pośred-
nio, że ten program był strza-
łem w 10. O jego efektach de-
mograficznych dyskutuje się...

Nie ma tych efektów. Jak po-
patrzymy na liczbę urodzeń 
w ubiegłym roku - najmniej 
urodzeń od II wojny świato-
wej.
Jeżeli patrzymy tylko na dziet-
ność, to tak. Demografia to 
rzecz o wiele szersza, niż tylko 
dzietność. Trzeba przypomi-
nać, że ten program po pierw-
sze zlikwidował ubóstwo 
wśród dzieci. O tej pladze nie-
wiele się mówiło.

Temat tabu...
Także na świecie. Najczęściej 
kojarzono ubóstwo z osobami 
starszymi, a tu się okazywało, 
że w Polsce ta grupa była do-
tknięta ubóstwem. Gdyby nie 
500+ ten spadek dzietności, 
który dziś obserwujemy, któ-
ry jest efektem procesów za-
czętych w latach 80, 90., ten 
spadek byłby większy. 500+ 
wyhamowało.

Rodzicami stają się osoby 
z niżu demograficznego. 
Jest mniej rodziców, to lo-
gika podpowiada, że będzie 
mniej dzieci. Widziałem 
dane pokazujące spadek, 
gdyby nie to. Możemy po-
wiedzieć, że 500+ to jest coś 
na trwałe zabetonowane. 
Dzisiaj jeżeli jakikolwiek 
partyjny przywódca powie-
działby, że chce likwidacji 
500+ to tak jakby popełnił 
polityczne samobójstwo. To 
już jest ten moment.
Warto przypominać, bo to też 
było komunikowane, kiedy to 
wchodziło i to nadal jest waż-
na rzecz. Tego typu świad-
czenia były już standardem 
w Europie Zachodniej wiele 
lat wcześniej. Myślę, że każda 
partia się zgodzi, że my chce-
my doganiać zachód. To jest 
element, który powinien zo-
stać.

Czy to już jest ten moment, 
kiedy powinniśmy walory-
zować 500+? W marcu 2016 
roku wartość była jaka była, 
a teraz ocenia się, że to 342 zł 
takiej realnej siły nabywczej.
Na pewno. Wszyscy widzimy, 
że jest inflacja. Chociażby ten 
czynnik jest argumentem, 
żeby myśleć o waloryzacji.

To kosztowna obietnica wy-
borcza.
Oczywiście. Ale kampania 
jeszcze potrwa, właściwie się 
rozkręca, więc temat pewnie 
będzie podjęty. 

Inne obietnice partyjne. 
Donald Tusk niedawno za-
powiedział 1500 zł dla każ-
dej mamy, która by chciała 
wrócić do pracy po urlopie 
macierzyńskim.
To powrót do programu, kiedy 
się pamięta politykę społecz-
ną. Polityka rodzinna, gdy 
rządziła Platforma, to jest zbyt 
odważne. Tej polityki rodzin-
nej niemalże nie było. Mini-
malne elementy się pojawiały. 
Ta propozycja to powrót do 
polityki społecznej w kontek-
ście rodziny - właśnie Platfor-
my. Bo PO kładła nacisk przed 
2015 rokiem na to, żeby kobie-
ty jak najszybciej wracały do 
pracy. Odwieczny w polityce 
społecznej dylemat - dobrze, 
żeby kobiety realizowały się 
zawodowo, ale mężczyźni tej 
przepięknej roli urodzenia 
dziecka ciągle nie mają.

Ocenia pan dobrze ten po-
mysł?
Pomysł był omawiany przez 
Ministerstwo Rodziny i poja-
wiały się komentarze, że to 
nie jest nic nowego. W kwocie 
1500 zł zawiera się 500+ i ka-
pitał opiekuńczy.

1000 zł miesięcznie.
Donald Tusk pod innym szyl-
dem zaproponował to, co już 
jest.

Czy Donald Tusk odrobili 
lekcję z 500+? Wracam do 
pierwszego pytania.
Myślę, że nie. Pytanie o wia-
rygodność polityków. Kiedy 
wchodziło 500+ Platforma 
wyraźnie mówiła, że pienię-
dzy nie ma.

„Pieniędzy nie ma i nie bę-
dzie” - myślałem, że pan to 
powie.
Jeżeli opozycja też krytykuje 
obecny rząd za politykę finan-
sową, to pytanie skąd te pie-
niądze na propozycję Tuska 
miałyby być.

Leszek Balcerowicz powie-
dział, że to nieodpowie-
dzialny populizm i więcej 
obietnice socjalne to jego 
zdaniem bajki doprowadza-
jące do hiperinflacji.
Jest ten wątek wśród ekono-
mistów, którzy tak mówią. 
Ta dyskusja dotyczy różnych 
wątków. Warto pamiętać, że 
polityka społeczna i socjalna 

ciągle pełni funkcję wyrówny-
wania deficytów, które przez 
lata PRL też się pojawiły.

Nie ma mowy o drapieżnym 
kapitalizmie, bo trzeba to 
nadrobić?
Tak. Jestem też zdania, w dłu-
giej perspektywie (poza cza-
sem wojny, pandemii) dobrze 
jest tak politykę rodzinną 
kreować, żeby nie tworzyć 
pewnej mentalności, która 
była w PRL - pasywności spo-
łecznej.

Czechy czy Francja świetnie 
radzą sobie z demografią. 
Czechy wyznają zupełnie 
inne wartości. Od 1999 roku 
jest tam krzywa rosnąca. 
Czytałem opracowanie, 
z którego wynika, że Cze-
chom się bardziej opłaca być 
rodzicem, więcej zasiłków 
macierzyńskich, zasiłek 
ojcowski. Ojciec może za-
stąpić mamę w wychowy-
waniu dziecka, jest zasiłek 
wychowawczy wypłacany do 
4 roku życia, są bardzo duże 
ulgi podatkowe, wcale nie 
ma więcej żłobków. Możli-
wość pracy elastycznej, tam 
jest to wykonywane w domu, 
jest egzekwowane. Jak się 
to wszystko razem złoży, to 
mamy jeszcze kawał rzeczy 
do odrobienia. Jak pan oce-
nia to, jak Czesi to rozwią-
zali?
To bardzo ciekawy przykład. 
Warto sięgać po raport Insty-
tutu Pokolenia, który czeski 
sukces demograficzny zbadał. 
Tam są dwa bardzo ciekawe 
elementy odróżniające sytu-
ację Czech od Polski. Po pierw-
sze, Czesi od dłuższego czasu, 
dłużej niż my znają sytuację 
niskiego bezrobocia. Niskie 
bezrobocie to coś, do czego się 
przyzwyczajamy, Czesi mieli 
ten komfort wiele lat.

Tam młodzi ludzie nie cier-
pią na bezrobocie.
To tworzy przekonanie, że 
powrót na rynek pracy nie jest 
problemem. A druga rzecz, że 

kiedy pojawiło się pytanie, co 
jest pierwszym obowiązkiem 
wobec społeczeństw - to Po-
lacy odpowiadają, że praca, 
a Czesi - urodzić dzieci, zało-
żyć rodzinę. Czesi kojarzeni 
trochę inaczej, mniej zaanga-
żowani, w kwestii przywią-
zania do rodziny, przeganiają 
nas.

To jest olbrzymia praca do 
odrobienia w kwestii eduka-
cyjnej. Wy jako Instytut taką 
pracę wykonujecie. W jakim 
kierunku wy idziecie? Wi-
dzę, że medialnie się roz-
wijacie, zakładacie własne 
portale i akademia dzienni-
karska. Co chcecie zrobić?
Przyświeca nam to hasło, że 
rodzina jest zbyt ważna, żeby 
o niej nie mówić. Dzisiaj chy-
ba najpopularniejszym sposo-
bem mówienia o tym, na czym 
nam zależy są media. Kolejny 
ważny pomysł i plan na dzia-
łanie to budowanie mediów, 
żeby o rodzinie mówiono 
w mediach wszelakich. Żeby 
zbudować kanały, w których 
będzie można mówić o kon-
kretnych obszarach, czyli np. 
Polskie Forum Rodziców, por-
tal, który dedykowany jest 
rodzicom, powstał niedawno 
portal poszerzający wiedzę 
o wartości małżeństwa i jed-
nocześnie mówi o zjawisku 
rozwodu, rozpadu rodziny. 
Portal Piękna Dziewczyna, 
dedykowany młodym kobie-
tom, który pokazuje wartość 
macierzyństwa, rodziny, ko-
biecości. Najnowsze nasze 
„dziecko” - portal Być Męż-
czyzną, dla młodych męż-
czyzn, prowadzony przez 
grupę absolwentów naszej 
akademii dziennikarskiej.

Nadal za mało jest rodziny 
w mediach?
Myślę, że tak. Przez lata rodzi-
na się pojawiała w mediach, 
kiedy była przemoc w rodzi-
nie albo 500+. Nam zależy, 
żeby podejmować całe spek-
trum tematów związanych 
z rodziną.

Program 500+ był strzałem w dziesiątkę

Jaromierz 38, 64-225 Kopanica
tel 68 384 06 45 – tel. kom. 604 222 116, 694 560 009

www.brudlo.com.pl
Zapraszamy na naszego Facebooka oraz Instagram

a bratki zwisające HIT!  a bratki krzaczaste, goździki, 
stokrotki, niezapominajki, rośliny cebulowe i inne

a byliny i trawy a rośliny domowe
a duży wybór donic i osłonek  a obsadzanie mis, 

skrzynek, donic i innych pojemników
a fachową obsługę i doradztwo

Godziny otwarcia: pon-pt 7:00-18:00 
sb 7:00-15:00 / niedziele i święta nieczynne 

Polecamy: 
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Atrakcyjna praca stacjonarna  
w sympatycznym zespole 

Grodzisk Wielkopolski 
ul. Zdrojowa 51

Zainteresowanych prosimy o wysłanie CV  

wraz z listem motywacyjnym na adres

poczta@haba.pl

Zatrudnimy 

Doradców  
Technicznych

zapewniamy
szkolenie

30 lat  
na rynku!

OGŁOSZENIE O PRZETARGU

Burmistrz Trzciela ogłasza w dniu 11 maja 2023 roku o godzinie 9 30 II przetarg ust-
ny nieograniczony na sprzedaż nieruchomości zabudowanej, stanowiącej własność 
Gminy Trzciel, położonej w Chociszewie 84 składającej się z lokalu mieszkalnego  
o pow. użytkowej 155,55 m2 usytuowanego w budynku na działce oznaczonej nr 212  
o powierzchni 1.400 m2

Cena wywoławcza 82.467,00 zł
Działka zabudowana budynkiem mieszkalnym oraz budynkiem gospodarczym. 
Sprzedawana nieruchomość nie posiada pomieszczeń w budynku gospodarczym.  
Osoby biorące udział w przetargu zobowiązane są wpłacić wadium w wysokości 8.246,70 zł  
na konto Gminy Trzciel w Lubuskim Banku Spółdzielczym Międzyrzecz Oddział Trzciel  
nr 23 8367 0000 0060 0255 6000 0009 w terminie do dnia 08 maja 2023 roku. 
Pozostała reszta ceny uzyskana w przetargu winna być uiszczona przez nabywcę do dnia 
zawarcia umowy notarialnej.
Przetarg odbędzie się w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu, w Sali Narad.
Zastrzega się  prawo odwołania przetargu bez podania przyczyn.

Burmistrz Trzciela
 Jarosław Kaczmarek

„Burmistrz Trzciela informuje, że w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu 
został wywieszony wykaz numer 373/2023 nieruchomości komunalnych 

przeznaczonych do sprzedaży.”                        

„Burmistrz Trzciela informuje, że w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu 
został wywieszony wykaz numer 368/2023 nieruchomości komunalnych 

przeznaczonych do sprzedaży.”                       
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